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ADALAR MÜZES‹ADALAR MÜZES‹ bölüm bölüm açılıyor.bölüm bölüm açılıyor.

Müze ‘Ç›nar Açıl›flı’ 31 Temmuz’da, Büyükada’da.
Müze bölümlerinden Ada Sahillerinde Bekliyorum sergisi ile  Adalılar sergisi 
Büyükada Çınar Mevkiinde, Adalar’da ‹z Bırakanlar sergisi ise Büyükada
‹skelesi’nde ziyaretçilerle buluflacak.

Müze ‘Aya Nikola Hangar’ Açıl›flı 10 Eylül’de, Büyükada’da. 
Müze’nin kronolojik ve tematik bölümleri burada izlenebilecek.

31 Temmuz’da bafllayacak ve 10 Eylül’deki ikinci açıl›fla kadar sürecek açıl›fl
ve etkinlikler bir flenlik havasında gerçekleflecek.
40 gün 40 gece sürecek etkinlikler içinde, konserler, canlandırmalar,
yar›flmalar, belgesel-film gösterileri, söylefliler, toplantılar yer alacak.

Müzenin bir portal olarak yapılandırılan ve bünyesinde Adalar Kent Arflivi’ni
de barındıracak olan web sitesi www.adalarmuzesi.org adresinde açılacak.

Açıl›fl ve etkinliklere iliflkin daha fazla bilgi için Adaevi – Adalar Müzesi Proje Ofisi’ni arayabilirsiniz.
Telefon: 0216 382 5280 / 0216 382 7686
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Başkanımıza saygıyla…
Adalar Vakfı 2010 Genel Kurulu 20 Haziran 2010 Pazar günü toplandı. 
Vakfın 2010 gündemi çok yoğun. Adalar Müzesi gibi çok önemli bir projeyi, tamamlamaya

çalışıyoruz. 31 Temmuz’da başlayacak açılış süreci, 2010 sonuna kadar devam edecek. Proje
ortağı Adalar Belediyesi ve destekleyen diğer kurumlar tarafından tahsis edilen, açık - kapalı
çok sayıda mekânı kullanacağız bu süreçte.

Projenin en önemli parçalarından biri olan Adalar Kent Arşivi de yine önümüzdeki günlerde
bütün dünyadan kullanıcılara açılacak.

Adalar Müzesi’ne ek olarak diğer müze ve müze evlerin açılması ve iyileştirilmesi de
gündemimizde.

Vakıf olarak tek çalışma alanımız müze değil. Yayıncılık başlıca faaliyet alanımız. Adaevi gibi yaz
kış açık bir kültür merkezi ortaya çıkarıldı. Adalar’a ve Adalı gençlere istihdam yaratıcı
faaliyetler de gündemimizde.

Yönetim Kurulu üyelerimizden her birinin, hem vakıf hem de Adalar’daki diğer kuruluşlardaki
sorumlulukları gereği çok sayıda alanda yürüttükleri önemli projeleri var. Hem zaman, hem
ilişki hem de kaynak yaratmak boynumuzun borcu. Yani hemen her yönetim kurulu
üyemizin birden fazla şapkası, birden fazla sorumluluğu bulunuyor.

Son 10 yıla bakıyoruz. Bu süreçte Adalar Vakfı’nın nasıl bir dinamizme sahip olduğunu görüyor
ve bundan mutluluk duyuyoruz.

İşte bu dinamizmin yaratıcısı olan ve Vakıf’ın son 10 yılına damgasını vuran iki değerli
başkanımızdan söz etmeden geçemeyeceğim. Biri, dünün kaymakamı, bugünün Belediye
Başkanı Mustafa Farsakoğlu. Diğeri de 2002’de Mustafa Farsakoğlu’ndan bayrağı devralan ve
bugüne kadar büyük özveriyle taşıyan Aykut Mutlu.

İzninizle, bugüne kadar kendisinden fazla söz edilmeyen sayın Aykut Mutlu’ya ayırmak
istiyorum bu sütunun kalan bölümünü. 

Kendisinden öyle fazla söz edilmesini sevmeyen, uzmanlığı ve eserleriyle dünya çapında, ama
bir o kadar da mütevazı, dost, güler yüzlü sevgili başkanımıza…

O’ndan çok şey öğrendiğimi söylemeliyim…
Mücadeleciliği ama kavgacı olmamayı…
Farklılıklara, farklı düşüncelere saygıyı… Birleştiriciliği…
Dinlemeyi, diretmemeyi, her yaş ve ortamda öğrenmeyi… Büyüklük taslamamayı…
Kızsa da kırılsa da, hiç kimse hakkında kötü söz söylememeyi…
Her koşulda güler yüzlü kalabilmeyi…
Sınırsız vericiliği…
Adalar’da tek kuruşluk yatırımı - çıkarı olmadığı ve olmayacağını bile bile, orada burada olur

olmaz, ipe sapa gelmez suçlamaları dillendirenlere gülüp geçebilmeyi…
Ve daha ne çok şeyi…
Öğrendiklerimle yerini doldurabilecek miyim? Çok zor…
En önemli güvencem, ne zaman arasam, ne zaman başımız sıkışsa hiç tereddütsüz elini

uzatacak olması…
Saygıyla…
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İstanbul’un ilk çağdaş kent
müzesi olan Adalar Müzesi,

40 gün 40 gece sürecek
etkinliklerle açılıyor.

Tamamlandığında, Adalar’ın
bütününe yayılacak olan Adalar
Müzesi’nin ilk bölümü 31 Tem-
muz 2010 tarihinde
Büyükada’da açılıyor.

Müzenin ilk geçici sergisi ‘Ada
Sahillerinde Bekliyorum’ ve
kalıcı bölüm sergilerinden
‘Adalılar’ sergilerinin açılışı,
Büyükada Çınar mevkiindeki
müze alanında gerçekleşecek.

800 metrekarelik alana
yayılan sergiler, ücretsiz olarak
gezilebilecek.

Müzenin ilk iskele sergisi olan
‘Adalar’da İz Bırakanlar’ da
İDO’nun desteğiyle yine 31
Temmuz Pazar günü, Büyükada
‹skelesi’nde açılacak. 

Ada Sahillerinde
Bekliyorum 
Küratörlüğünü Gökhan
Akçura’nın yaptığı sergide,
Adalar’ın yakın tarihinde
gündelik yaşamın izleri, renkli
bir anlatı, görsel malzeme ve
objelerle desteklenerek
sunuluyor. Serginin bölümleri
şöyle: Adalar’a nasıl gelinir,
Nasıl gezilir, Nerelerde kalınır,
Nerelerden denize girilir, Ne
yenir ne içilir, Nasıl eğlenilir,
Nasıl dedikodu yapılır? 

Sergi Adalar’ın 75 yıl
öncesinde günlük yaşamına
uzanıyor. Başlangıç noktası
olarak 1934 yılında Adalar’ı
mamur etmeye karar verilerek
kurulmuş olan Adaları
Güzelleştirme Cemiyeti
çalışmalarını esas alıyor.
Adalar’ın plajlarını, otellerini,
ulaşım araçlarını daha yetkin
bir hale getirmek için yola
koyulan Cemiyet o zamanlar
çok önemli bir sorun olan
Adalar’ın suya kavuşması için
çabalarken bir yandan da daha
fazla insanın Adalar’ı ziyaret
etmesi için eğlence ağırlıklı
etkinlikleri de ihmal etmedi. 

İstanbul Şehir Tiyatrosu
sanatçılarının katılımıyla Rey
Kardeşler’in özel olarak yazdığı
Adalar Revüsü, Anadolu
Kulübü’nde sahnelendi. Eşek
yarışları, çiçek bayramları,
deniz şenlikleri düzenlenerek
Adalar daha neşeli bir hale

getirilmeye çalışıldı. Sergi, esas
olarak bu çizgide yürümekle
birlikte, ele aldığı konuların
öncesi ve sonrasıyla ilgili
bilgileri de gözden geçiriyor.
Adanın iskelelerinin, plajlarının,
otellerinin, gazinolarının, gece
mekânlarının tarihine keyifli bir
yolculuk yapmamızı sağlıyor.

Adalılar Sergisi
Müzenin beş ana galeriden
oluşan Kalıcı Sergileri’nin
tematik bölümlerinden biri olan
‘Adalılar’ sergisi Adalar’ın
tarihini, hikâyelerini, anılarını,
sevinçlerini, üzüntülerini, gurur-
larını, heyecanlarını geçmişten
bugüne Adalı portreleri ile bir
araya getiriyor. Adalar daha ada
değilken başlayan öykü,
bildiğimiz ilk Adalı olan
sahildeki Roma dönemi
heykelinin kahramanını da içine
alarak gelişiyor ve Temmuz
2010’da doğan en küçük
Adalının hikâyesi ile geleceğe
bağlanıyor. Serginin küratörü
Korhan Atay.

İkinci açılış 10 Eylül’de
Müzenin, kalıcı sergilerin
bütününden oluşan ikinci açılışı
ise şu anda restorasyon
çalışmaları sürdürülen,
Büyükada Aya Nikola’daki eski
helikopter hangarında, 10
Eylül’de yapılacak. 

Müzenin bu bölümünde
ziyaretçiler, Adalar’ın 600
milyon yıl öncesinden 2010’a
uzanan hikâyesini, 470 milyon
yıl önce yaşamış olan 10 metre
boyundaki zırhlı balıktan,
bugün Adalıların yakından
bildiği bir deniz kirlenmesi
sorunu olan ‘müsilaj’ a kadar
geniş bir yelpazede, 39 ayrı
araştırma başlığında izleme
imkânına kavuşacak.

Tarihöncesinden Roma -
Bizans’a, Osmanlı’dan
Cumhuriyet’e Adalar’ın
binlerce yıllık tarihi, bu tarih
içinde şekillenmiş doğal -
kültürel - mimari miras ve çok
renkli - çok kültürlü yaşamı,
müzenin bölümlerini
oluşturacak.

K›rk gün k›rk gece açılış
etkinlikleri
Adalar Müzesi’nin 31
Temmuz’da yapılacak ilk
açılışından başlayarak, ikinci
açılış tarihi olan 10 Eylül’e
kadar sürecek açılış etkinlikleri,
bir şenlik havasında
gerçekleştirilecek.

Müze ve sergilerin konsep-
tiyle yakından ilişkili etkinlikler
içinde konserler, toplantı ve
söyleşiler, belgesel ve konulu
film gösterimleri, yarışmalar,
yeme-içme temalı buluşmalar,
canlandırmalar vb. bulunuyor.

‹nternet sitesi
Müzenin sergiler, etkinlikler,
kütüphane, arşiv, koleksiyon,
sözlü tarih video klipleri başta
olmak üzere müze dükkânı,
müze dostları haberleşme ağı,

Adalar Müzesi aç›l›yor
Deniz Koç
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eğitim kitleri, atölyeler, dijital
makaleler ve daha pek çok
içeriğine internet sitesi üze-
rinden erişilebilecek. Müze’nin
sitesinde tüm bunların yanı
sıra, Google map tabanlı
mimari miras veri tabanı,
Adalılar veri tabanı gibi
içerikleri ilerleyen aylarda
gitgide zenginleşecek olan ve
ziyaretçilerin bilgi girişine
imkân veren bilgi depoları da
hazırlanıyor. ‹nternet sitesi
www.adalarmuzesi.org
adresinden, 20 Temmuz 2010
tarihinden itibaren
izlenebilecek.

1,5 yıllık çalışma
2009 yılı Şubat ayında, Adalar
Vakfı koordinasyonunda
başlayan Adalar Müzesi kuruluş
çalışmalarına, her biri kendi
alanının önde gelen isimlerin-
den oluşan 50’den fazla uzman,
akademisyen ve müzeci katıldı.
Müze çalışmalarına 100’ü aflk›n
Adalı destek oldu. 

Müze’nin koleksiyon ve arşiv
malzemesi kronolojik ve
tematik eksende bir kent tarihi
araştırma modeli esas alınarak
araştırıldı ve bir araya getirildi.
Başta Adalıların fotoğraf
albümleri, anıları, sandıklarında
sakladıkları, şarkıları, 8 mm’lik
filmleri olmak üzere, çok sayıda
araştırma merkezi, kütüphane
ve arşivden 20 binin üzerinde
belge, fotoğraf, harita,
kartpostal Müze’nin
koleksiyonuna kazanıldı.
Bugüne kadar 150 Adalı ile
sözlü tarih çalışması yapıldı ve
anıları kayıt altına alındı.

Adalar’ın imar ve şehir
planlaması, kulüpler ve
derneklerde kurulan sosyal
yaşam ve hayırseverlik,
bayramlar, kutlamalar, anmalar,
yerel yönetim tarihi, eğitim
kurumları, eğitimcileri, nüfus
yapısı, göçleri, sanatoryumları,
doktorları, iç ticari yaşamı,
fabrikaları, atölyeleri, esnafı,
ailelerin isimleri, lakapları,
yangınları, depremleri, kayık
yarışları, sporcuları, ulaşım
tarihi, vapurları, tarifeleri,
faytonları, eşekleri, balıkları,
eğlence yerleri, piknik alanları,
çınarlı meydanları,
manastırları, camileri, köşkleri,
gecekonduları ile tüm kentsel
tarihine ait bilgi derlenmeye
başlandı. 

Müze sergilerinde, Adalar
tüm renkleri ile bir müze çatısı
altında ziyaretçilerle ilk kez
buluşacak. 

Müzede bir bölümde,
dokunmatik ekranlarda, mimari
mirası dönemlere göre ayr›nt›l›
olarak izleyebilecek olan
ziyaretçiler, bir başka bölümde
Adalıların seslendirmesi ile
hazırlanan eski 8 mm’lik filmleri
izleyebilecek. Araştırma
bilgisayarlarında ayr›nt›l› bilgiye
ulaşacak ziyaretçiler, kütüphane
ve arşivden de yararlanarak
Müze’de gördüklerinin ötesine
geçebilecekler.

Çocuklar ve Müze
Müzenin en değerli ziyaretçileri
olan çocuklar için hazırlanan
özel rehberle tüm galeriler,
belirli obje ve hikâyeler
rehberliğinde gezilebilecek.

Çocukları müzede, eğlenceli
atölyeler, şaşırtıcı sürpriz
objeler bekliyor.

Adalar’ı gezmek için gelen
ziyaretçileri ‘Ada Lezzet
Turları’ adı altında
topladığımız edebiyat
durakları, bahçe tarihi, kültürel
ve mimari miras durakları ile

Adalar’ın en keyifli yeme içme
noktalarından geçerek
gezdirmeyi de ihmal
etmiyoruz.

Müzesiyle Adalar, artık
daha keyifli 
Sizleri 31 Temmuz’da
Büyükada’ya davet ediyoruz…

ADALAR MÜZES‹’NE EMEK VERENLER

Adalar Müzesi bir İstanbul 2010 Avrupa Kültür Baflkenti Projesi olarak,
Adalar Vakfı tarafından Adalar Belediyesi proje ortaklığı ile kuruluyor. 

Adalar Müzesi’nin sergi, içerik ve müze planlama çalışmaları Proje Yöneticisi
Deniz Koç koordinasyonunda, Müze Küratöryal Kurulu, Danışman Uzmanlar
ve Proje Ekibi tarafından yürütülüyor.

Müze Küratöryal Kurulu: Eva Şarlak, Gökhan Akçura, Gündüz Vassaf, Halim
Bulutoğlu, İhsan Bilgin, Korhan Atay, Murat Güvenç, Sadık Karamustafa,
Suay Aksoy 

Danışman ve Uzmanlar: Ahmet Tanrıverdi, Akillas Milas, Alev Erkmen, Ali
Rıza İşipek, Asnu Bilban Yalçın, Aydan Çelik, Aylin Öney Tan, Bülent Özden,
Cengiz Zapçı, Cenk Yaltırak, Didem Özdarcan, Eda Yücesoy, Edhem Eldem,
Elvan Altan Ergur, Erendiz Özbayoğlu, Hasan Kuruyazıcı, Hüsamettin Balkıs,
İlay Örs, İrfan Dağdelen, Gürsan Ergil, Kevser Üstündağ, Mehmet Sakınç,
Mehmet Özdoğan, Murat Belge, Naci Görür, Nemci Karul, Neslihan Balkıs,
Orhan Erdenen, Orhan Şevki, Ruhi Ayangil, Serdar Özbay, Sevengül Sönmez,
Sula Bozis, Uğraş Salman, Yüksel Dede

Sergiler Tasarımı: Karamustafa Tasarım

Mimari Projeler: Sevim Ozan

Proje Ekibi: Ayhan Albayrak, Deniz Balu, Eda Yiğit, Koray Kakaliçoğlu

Stajyerler: Duygu Atalay, Selnur Sarman, Sinejan Korkmaz
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Tarih 10 Haziran 2010.
Kabataş’tan 16.30’da kalkıp

Kadiköy’e uğrayarak Adalar
seferini yapan Barış Manço
vapurundaki yerimi sevinçle
aldım. Zira 45 dakikalık
yolculuğum beni çok sevdiğim
Kınalıada’ma, cennetime
kavuşturacaktı.

Nasıl oldu bilemiyorum
vapurumuz Moda kıyısından
geçerken sahilde, 10 yaşlarında
balık tutmaya çalışan bir
çocuğa gözüm takıldı. Çocuk
Moda’nın İnci Burnu diye
bilinen mevkiinde, denize
paralel beton duvarın üzerinde
oturmuş, elinde oltası, belli ki
çok oturmaktan hafif kamburu
çıkmış vaziyette beklemekte…
Bir anda gözümün önüne
çocukluğum geldi ve denize ilk
âşık olduğum günler sisler
içinden belirdi. 

Yıl 1962, sonbahar yüzünü
yavaş yavaş gösteriyor.Eylül
ortalarında bir gün, Moda
kıyılarında denizde kaynamakta
olan lüfer, sarıkanat, çinakop
herkesin iştahını kabartıyor.
Usta balıkçılar tekneleriyle
lüfer, kıyıdaki biz kopiller
çinakop sevdasındayız. Bir
yandan nasıl yaparız da
yakalarız diye ince ince hesap
yaparken diğer yandan sahilde

balık tutanları gözümle
tariyorum. Bir ara yanımdaki
arkadaşıma dönüp “Vre Aleko,
nasıl yakalayacağız balıkları?”

derken bir de baktım ki
Kaynana Sarkis lakaplı Modalı
balıkçı, tahta bir sandığın
üzerine oturmuş, kaşık oltayı

başının üzerinden çevirerek
savurup çekerek habire
çinakop tutuyor. Yanaşıp
usulca “Dayday, biz de balık
tutmak istiyoruz” dedim.
Kaynana Sarkis hışımla “Hastir
ordan, büyümüş de paalıh
tutacaamış zaar” dedi ve ters
ters baktı. İki adım uzağına
çömeldim; boynum bükük,
gözümde yaş, tuttuğu balıkları
seyrediyordum. Bilmiyorum
kaç saat geçti, birden “Zoo,
paalıh tutmak istoorsun
galibam” diye seslendiğini
duydum. “Poh yiyen, şimdi
senin ne oltan vardır ne
kaşığın ne iğnen…” diyerek
yerinden doğrulurken bir
yandan da “Of anam
belimm…” diye söyleniyordu.
Tuttuğu çinakopları koyduğu
peynir tenekesine doğru iki
adam attı ve “Eh, bugünlük
nevale yeter, Allah bereket
versin, anca satarım” diyerek
başladı oltasını mantara
sarmaya. Bir yandan bana
bakıyor bir yandan oltasını
sarıyordu. O kadar çok
çinakop tutmuş ki misina gam

NASIL ADALI OLDUM

Moda’dan Kınalıada’ya
Avedis Hilkat

Avedis Hilkat



Aşık Veysel, unutulmaz
türküsünde “Benim sadık

yarim kara topraktır” diyor. 
Ben futbolu karasevdaya

benzetirim. Bu öyle bir
sevda ki tutulan iflah
olmuyor. O nedenle Aşık
Veysel’in türküsünden bir
benzetme yapmaya
heveslendim. 

Futbol gerçekten
karasevdamızdır, aşkımızdır.
Gün olur bayramımızdır. Gün
gelir acımızdır. İçinden

neşenin de hüznün de geçtiği bir tramvaydır belki…
Futbolun çiçeği goldür. Efsane spor yazarı Eduardo

Galeano’nun deyişiyle de “Gol, futbolun orgazmıdır.
Orgazm gibi gol de modern yaşamda gitgide daha az
görülmektedir. Şimdilerde 11 oyuncunun 11’i de kale
direklerine asılmış, gol yememeye çalışıyorlar; doğal
olarak da gol atmaya vakit bulamıyor.”

Eduardo Usta böyle diyor. Az atılsa da, çok atılsa da
goller seyircileri ve stadları deprem gibi sallamaya
devam edecektir.

Galeano, Gölgede ve Güneşte Futbol isimli kitabının
‘Yıldız’ bölümünde bakın ne kadar duygulu:
“Yıldızların, yıldızlıkları ne yazık ki pek az sürer.
Ölümlüler için sonsuzluk yoktur. Altın ayakları
durduğunda yıldızın parıltısı da söner. Bedeninde bir
palyaço giysisi kadar çok yama vardır. Felç geçirmiş
bir cambaz gibidir. Ona artık bir sanatçı değil bir
hayvan gözüyle bakılır:

– Mallarıyla vuruyor yahu topa.
Herkesin neşesi olmaktan çıkmıştır o artık. Seyircilerin

öfkesine paratoner görevi yapar: 
– Adam mumya mübarek!
Bazı yıldızlar düştüklerinde tek parça olarak

kalamazlar. Dahası, parçaları bile, bazen afiyetle mideye
indirilir çevresinde bulunanlar tarafından.”

Futbol işte böyle bir oyundur. Gizemli mi gizemli,
karasevdaya konacak tek teşhis de budur: 

Gizemli oyun… Ve tedavisi yoktur!

KARASEVDAMIZ FUTBOL8.15 VA PU RU

Necmi Tanyolaç
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içinde düğüm düğüm… Sonra
birden kasılarak “Zoo, al
pahalım sana olta, bir iki tane
de sen çöplen. Sakın bir daha
da beni rahatsız etme, anladın?
Hadi sana rastgele zoo.” 

İnanamamıştım… Kaynana
Sarkis’in balık tuttuğu el oltası,
artık benim olmuştu. O ne
sevinçti bendeki! Aleko’ya
dönüp “Hadi hemen balıkları
koyacağımız bi kap bul” dedim
ve başladım kaşık takımını
açmaya. 20 kulaç sayıp başımın
üstünden hızla çevirerek
ileriye doğru fırlattım. Başımı
kaldırıp kaşığın düştüğü yöne
baktığımda, kaşığın Kınalıada
istikametine doğru düştüğünü
gördüm. İşte kaderimi,
cennetimi, ‘ada aşkım’ı böyle
buldum. 

Adalar sevdam böyle
başlamış, büyük usta Kaynana
Sarkis’in çinakop oltası, bana
yön vermişti. O küçük Avedis,
Moda sahilinden Kınalıada’yı,
ulaşılması zor bir rüyalar
ülkesi olarak görmüştü. 

Hava lodostan estiğinde,
Kınalıada-Moda sanki birbiriyle
kucaklaşır, hasret giderir,
sevdaları pekişirdi. Hava
poyrazdan estiğinde, sevdalılar
birbirine uzak, buruk ve
özlemle birbirlerini bekler gibi
dururlardı. 

Birden hafif bir sarsıntıyla
irkildim zira Barış Manço
vapuru Kınalıada’ya
yanaşmıştı, yerimden doğrulup
iskeleye doğru yürüdüm.
Yüzümde geniş bir tebessüm
ve bir sürü hatırayla beraber.

(Sürecek)



Bu sabah kör uykumdan
savaşın sesiyle uyandım.

Ama bizim savaşımız değil,
martılarla kargaların savaşıydı
bu. Yine karganın biri martı
yumurtası çalmış anlaşılan. Ya
da çalmak istemiş de
çalamamış belki, ama sonuç
fark etmiyor. Olan bizim ve
komşularımızın uykularına
oldu sabah sabah. 

Gün yeni ağarmaya
başlamıştı. Gidip Bostancı’da
bir iki işimi halletmenin ve bir
iki alışverişimi yapmanın tam
zamanı diye düşündüm.
Köpüklü kahvemi içip Heybeli
sabahının serinliğine çıktım
(Bize ne senin köpüklü
kahvenden diyenlere: Tamam,
kızmayın, hemen sadede
geleceğim). İskeleye inip
İDO’nun 6:35 Bostancı
motoruna yetiştim. Taka taka
taka… Tekmil Adalar’ı tavaf
ettikten sonra elli dakikada
Bostancı’ya ulaştım. Motor
sesinden kafam şişti.
Dükkânlar, bankalar açılsın
diye biraz oyalandıktan sonra
alışverişlerimi yapmaya ve
banka kuyruklarında
beklemeye başladım. Bu arada
saat on ikiyi bulmuş, öğle
sıcağı olanca insafsızlığıyla
üstüme çullanmıştı.

İşlerimi bitirip kan ter içinde
yine İDO’nun 13:15 Adalar

motoruna yetiştim.
Taka taka taka… Bu
kez yolculuk sadece
kırk beş dakika
sürdü. Taka taka
taka… Heybeli’ye
vardığımda kafam
kazan olmuştu.
Rıhtımda hiç
oyalanmadım. Biraz
kestirmeye karar
verdim ve
sürünerek evime
gittim. Kuşlar
kavgası neyse ki
bitmişti. İkindi
sıcağında daldım gittim ve
öyle bir rüya gördüm ki
kendim bile inanamadım.

Hatta doğru mu gördüm
diye dönüp baştan bir daha
gördüm. Doğruymuş. Şimdi
size de anlatayım ki inanmakta
niye güçlük çektiğimi
anlayasınız.

Güya 2020 yılının Temmuz
ayındaymışız. Heybeliada bir
güzelleşmiş ki sormayın. Adım
başı bir ‘basit tamir’ faaliyetine
rastlanıyor. Top sahasının
kenarına hazır beton tesisi
kurulmuş. Mikserler, hafriyat
kamyonları vızır vızır bir
gidiyor bir geliyorlar. Oraya
buraya yeni ve modern eğitim
tesisleri, sağlık tesisleri
kurulmuş. Onların servisleri
de trafiğe çıkınca yollar bayağı

kalabalıklaşmış. Ama yine de
trafik sıkıntısı yok. Çünkü
belediyemiz, sağolsun, güzel
güzel ışıklı kavşaklar, alt ve
üst geçitler yaparak adamızın
asudeliğini korumuş.

Rıhtıma koca koca iki katlı
motor iskeleleri sıralanmış ve
hepsi ihaleyle restoranlara
verilmiş. Rıhtım Caddesi
böylece artık bir iç sokak
olduğu için fayton ve bisiklet
yasağı kaldırılmış. Piknik
yerlerimiz salaş kır kahveleri,
derme çatma plaj tesisleri ve
açık hava meyhaneleriyle
dolmuş. Bunların yarattığı
görüntü kirliliğinin önüne
geçmek için, orman içine iki
katlı modern betonarme çarşı

Bir yaz ikindisi rüyası
Müfit Özdefl

Mart›larla
kargalar›n
savafl›yd›
bu. Yine
kargan›n biri
mart›
yumurtas›
çalm›fl
anlafl›lan.
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binaları yapılmasına karar
verilmiş ve ihaleye çıkılmış.

Modernleşmede her zaman
başı çekmiş olan silahlı
kuvvetlerimiz de hükümetin
ve belediyenin gerisinde
kalmamış elbet. Şafak
tesislerine 8 katlı modern bir

orduevi dikmeye girişmiş.
Ama ben en çok İDO
tarafından geliştirilen ulaşım
çözümlerine bayıldım.
Bostancı hattındaki köhne
vapurların yerine ta 10 sene
önce modern taka taka
motorlar koyan İDO, Kabataş

vapurlarını da kaldırıp yerine
nostaljik yandan çarklıları
sefere çıkarmış. Halkın adalar
arasında ring seferi talebini de
unutmamış İDO, Adalar’ın
nostaljik özelliğini bozmamak
için, iki adet 26 çift kürekli
saltanat kayığını hizmete

alarak adalar arasında tarifeli
seferler başlatmış.

İşte böyle bir rüyaydı gördü-
ğüm. Kalktım, yüzüme su
çarptım. Neyse ki bunlar ger-
çek değil hayal diye düşündüm.

Ama ya bir gün
gerçekleşirse?

Adalar’›n nostaljik özelli¤ini bozmamak için iki adet 6 çift kürekli saltanat kay›¤› hizmete al›n›p adalar aras›nda tarifeli seferlere bafllanm›fl.
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Kitapların kapakları ne
kadar önemlidir değil mi?

Okumalık her türlü şeyin
kapağı öyle. Kimi uzaktan
çağırır seni “Al beni, oku beni”
diye, kimi silik soluktur
dikkatini bile çekmez, kimi
inandırıcı gelmez, kimi de pek
ağırbaşlıdır; ürkütür. En zor
karar verilendir kitabın
bitiminde. Cezbedici olmalı,
çarpıcı olmalı… Hele de pek
ünlü bir yazar değilsen. Bir de
üstüne üstlük ‘kıl’san… Benim
gibi… Senin yapına uymalı,
kitabın içeriğine uymalı ve de
içine sinmeli.

Pek tanınmış bir yazarsan
sorun yok. İstersen bomboş
bırak kapağı, adın çağırır
okuyucuyu. Ben daha öyle
olmak için çook fırın ekmek
isterim. Olup olamayacağım da
meçhul. Yaşım yetmeyebilir.
Ben hâlâ amatörüm ve henüz,
kitapçı vitrininde kitabını
gördüğünde ‘sevindirik’
olanlardanım. İçim içime
sığmıyor günlerdir.

Kitap hakkında yazılıp
çiziliyor nasılsa, bir de ben
ondan bahsetmeyeceğim. Ama
kapağının çok beğenildiğini
duyunca dayanamadım, biraz
ondan söz edeyim dedim.
Çünkü o, sevgili Halim
Bulutoğlu’nun seçimi ve sevgili
Murat Kezli’nin marifeti. Bir

‘aferin’ söz konusuysa bu
onların hakkı.

Doğrusu ben bu pek önem
verdiğim kitap kapakları
konusunda hep şanslı oldum.
Ki her birinin birer öyküsü var
kendince… İçimiz Isınsın
Biraz’ın kapağı sevgili Bülent
Çelik’in resmen benimle
duygudaşlık etmesi sonucuydu.
Bu kadar içime sinerek
uyabilirdi yani… Kıllık edip
durmuştum günlerce ve
sonunda cesaretimi toplayıp
“Yahu, Bülent Çelik çizmez mi
acaba?” demiştim. Emindim, o
çizerse uyacak diye. Dergideki
başka yazılarıma yaptığı
çizimlerden biliyordum. Eh öyle
de oldu. Görür görmez “Hah!
İşte bu!” dedim. Ama bir de
kaplumbağa eklemesini rica
etmiştim hiç unutmuyorum.
Ertesi gün halletti işi. Bayıldım.

Ermenistan’da Bir
Türkiyeli’nin kapağını yayınevi
benim çektiğim fotoğraflardan
seçti. Sevdim. Uymuştu. Onun
öyküsünü anlatmıştım size…
Hani yapılan denemenin bir
kopyasını elime aldığım gün
fotoğrafa konu olan arkadaşıma
rastlamıştım da sokakta, ilk o
görmüştü kapağı. Epey de
eğlenmiştik sonra arkadaşlarla
her toplantıda “Vee
huzurlarınızda kapak
kızımııız…” diyerek.

Bu seferki ise biraz benim
arzum dışımda oldu. Eski bir
ada fotoğrafı koyma konusunda
hemfikirdik ama ben içinde
benim bulunmadıklarımdan biri
olması için ısrar ediyordum…
Ne bileyim, biraz utanıyordum
zahir… Halim ise görür
görmez; “İşte bu” dedi. Ben
hemen atılıp “Olmaz” dedim. 

Bir süre karşılıklı birbirimizi
ikna etmeye çalıştık. Hatta
Murat, birkaç farklı konulu
kapak da hazırladı, beni
memnun etmek için. Halim,
ısrarla gitti geldi “Benim
favorim bu” dedi. 

Sonunda pes eden ben
oldum. İyi olmuş meğer.
Herkes beğeniyor. Aslına
bakarsanız bu olay bana, geçen
yıl yazdığım ‘Eski fotoğraflar’
adlı bir yazıyı hatırlattığı için,
burada konu etmek istedim.
Yine aynı şey oldu çünkü.

“Eski fotoğraflara bakmayı
severim” dediğim o yazıdan
seçtiğim bir bölümü, buraya
aynen alıyorum; şimdi, kararı
siz verin.

“Sevdiklerimizin fotoğrafları
bize daima güzel şeyler
hissettirir. Çekildiği o an,
yaşadığımız en güzel an olmasa
bile, sonradan baktığımızda
yumuşatır içimizi. Gülümsetir
bizi. Kendi fotoğraflarımızın
hissettirdikleri farklıdır.

Gariptir. En kötü yanı, aynalara
baktığımızda fark edemediği-
miz yaşlanma izlerini yüzümüze
vurması, en iyi yanı da en
beğenmediğimiz fotoğrafı bile
yıllar sonra baktığımızda güzel
bulmaktır. O yüzden severim
eski fotoğrafları. Güzel olurlar.

Kitaplar ve kapak seçimleri
Bercuhi Berberyan
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Hiç, beğenmeyip de
yırttığınız fotoğraf olmamış
mıdır? Benim çook oldu
gençlikte; “Hiç güzel
çıkmamışım” diye
parçaladıklarım… Hele bir
keresinde, orta 1’deydim
galiba, vesikalık fotoğraf
çektirmiştim… O zamanlar
tabii hemen alıp gitmek yok,
pozuna bakıp değiştirebilmek
yok, bilgisayarda rötuşlamak
yok… Ne çıkarsa bahtına. 

Fotoğrafları alıp eve gelir
gelmez hepsini teker teker bin

parçaya ayırmıştım. Hırsımdan
ağlamıştım da… “Neden hiçbir
fotoğrafta güzel çıkmıyorum
ben?” diye. Laf aramızda halâ
bir türlü beğenemem
fotoğraflarımı… Pek de
hoşlanmam poz vermekten.
Ayrıca fotojenik de sayılmam.
Neyse… Üstelik fotoğrafçı pek
beğenmiş, birini de büyüterek
hediye etmişti… Nispet yapar
gibi. Annem benden gizli bir
tanesini saklamış. Yıllar sonra
onu bulduğumda öyle
şaşırmıştım ki… Ah ne

güzelmişim meğer… O yüzden
severim eski fotoğrafları. Hep
güzel oluyorum onlarda.
Annem güzel, babam yakışıklı,
teyzem çıtı pıtı…
Büyükannem babamdan genç…
Ve ben çok güzelim çok.”

İşte böyle… Bu da işte o
yaşlardayken hiç
beğenmediğim fotoğraflardan
biri, benim yırtmak isteyip de
annemin sakladıklarından…
Bir gün annemin eskilerini
karıştırırken bulmuş da olayı
hatırlamıştım. Ve de tabii çok

şaşırmıştım. 16 yaşındayım.
Saçlarımı yıkayıp güneşte
kurutmuşum. Fön falan
çekeceğim de düzelteceğim
daha… Fön de neymiş? O
zamanlar fön mü vardı?
Ütüleyeceğim. Bir arkadaşımın
“Bak bana, gül de bak” deyip
de pat diye çekiverdiği bir şey.
Hiç beğenmemiştim hiç…
Annem “Ah canım, ne güzel
çıkmışsın” dedikçe ben sinir
olmuştum.

Sağ olsaydı da anacığım “Ben
sana dememiş miydim?”
deseydi keşke… Bilir miydim o
zamanlar yırtıp atmaya karar
verdiğim bir fotoğrafın, inadına
bir de dünyaya ilan eder gibi bir
kitaba kapak olacağını?

Eski fotoğraflarınızı iyi
saklayın dostlar ve siz, siz olun,
beğenmediğiniz fotoğrafları
sakın atmayın. En
beğenmediklerinizi bile…
Çünkü en çirkin bulduğunuzu
bile, yıllar sonra güzel
buluyorsunuz.

Her birinin her geçen yıl ne
kadar güzelleştiklerini görüp
şaşıracaksınız.

Özel not: Bu arada, son birkaç
aydır dergimizde yapılan
belirgin değişikliklerden sonraki
kapaklar, bir türlü içime
sinmiyordu. Yadırgıyordum
biraz. Hatta eski haliyle kalsa
daha iyiydi diyordum… Ama
Haziran ayınınki nihayet sindi
içime. Mesele ‘Adalı’ yazısının
beyaz olmasındaymış meğer…
Değil mi? 

Diyorum size, kapaklar
önemlidir…
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Türkiye ve Yunanistan’da
kurulan Defne

derneklerinin, her yıl iki
ülkenin farklı kentlerinde
gerçeklefltirdi€i Dostluk
Festivali’nin dokuzuncusuna bu
yıl Adalar da ev sahipli€i yaptı.

12-13 Haziran’da ‹skeçe, 14-
15 Haziran’da iki ülkeden
konukların da katıldı€ı
etkinli€in Adalar aya€ı, 14
Haziran Pazartesi günü
18.30’da Büyükada Çınar

Meydanı’ndaki parka, Türkiye
ve Yunanistan’da yetiflen iki
defne fidesinin, dostluk ve
kardeflli€in kalıcı olması
dilekleriyle yan yana dikilmesi
ile baflladı.

Çınar Meydanı’nda Adalı
heykeltırafl Yusuf Taktak ile
Yunan meslektafl› Adonis
Kutsubas, defnelerin çevresini,
uygarlı€ı simgeleyen minik tafl
piramitlerle ördüler. Törene
Yunan konuklarla birlikte
Yunanistan’ın ‹stanbul
Baflkonsoloslu€u temsilcileri
de katıldı.

Adalar Belediye Baflkanı
Mustafa Farsako€lu, festivalin

Adalar aya€ının açılıflında
yaptı€ı konuflmada, “Adalar’ın
geçmiflini bilen orta yaflın
üzerindeki insanlar buradaki
Rum nüfusunun azalması
nedeniyle içlerinde ciddi bir
burukluk yaflarlar. ‘Keflke Rum
kardefllerimiz, dostlarımız
buradan gitmeseydi de çok
daha renkli, çok daha güzel,
çok daha hofl bir yaflamı
birlikte paylaflsaydık’ diye hep
gönül geçirirler. Elbette tarihte

yaflanmıfl bazı olumsuzlukları
düzeltmek gibi bir flansa sahip
de€iliz. Ama bizlerin geçmiflteki
olumsuzluklardan ders alarak
birlikte sevgi, dostluk, kardefllik
ve barıfl üzerine oturan, çok
güzel bir birlikteli€i
kuraca€ımıza yürekten
inanıyoruz. ‹nsan olarak
hepimiz eflitiz, önemli olan
bunun farkında olarak bundan
sonra güzellikleri birlikte
yaratmaktır” dedi. 

Yunan Nea Dafne Derne€i
Baflkanı Prof. Dr. Kostas
Sofulis de festivalin toplumları

Adalar’da güvercinler uçufltu
Nilgün Pala – Gündüz Mutluay

Heykeltırafl Adonis Kutsubas
(solda), “fiu elimde tuttu¤um
fley tafl. T›pk› insan neslinin
bazı zamanlarda tafl kesilmifl
oldu¤u gibi. Ancak gerçekte
insan ruhu bir kufltur, sevgi ve
saadet ister” dedi. 

Çınar Parkı’na dikilen defnelerin
çevresine enstalasyon oluflturulurken
Adalar Halk E¤itim Merkezi Halk
Oyunları Ekibi gösteri yaptı.

Yazar Eflber Ya¤murdereli de
Ç›nar Park›’ndayd›.

Adalar Belediye Baflkan› 
Dr. Mustafa Farsako¤lu ve
Nae Dafne Derne¤i Baflkan›
Prof. Dr. Kostas Sofulis,
Yunanistan’›n ‹stanbul
konsolosu ile birlikte defne
fidelerini dikiyorlar.
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yan yana getirme çabasında
oldu€unu söyledi. Sofulis,
“Basit insanların basit istekleri
vardır ama bu basit istekler bir
insanın olmazsa olmazlarıdır.
‹nsan dostluk ister, ifl ister,
geçinebilecek durumlar ister.
Dolayısıyla bizim de bunları
anlayıflla karflılamamız gereki-
yor. Biz bunları anlıyoruz,
bizim derne€imizin fliarını da
bunlar oluflturmaktadır” dedi. 

Binlerce Güvercin
Çınar Parkı’ndaki etkinli€in
ardından Adalar Belediyesi
yanındaki açık alanda,
moderatörlü€ünü emekli
diplomat Yalım Eralp’in yaptı€ı
‘Binlerce Güvercin’ adlı panel
gerçeklefltirildi. Panele yazar
Mario Levi, yazar Mıgırdıç

Margosyan, Batı Trakyalı
gazeteci Sami Karabüyüko€lu,
‹skeçe Halk Müzesi kurucusu
E. Pasksalis, Atina’da yaflayan
Büyükada do€umlu Rum avukat

‹rini Noti ve yönetmen Sırrı
Süreyya Önder konuflmacı
olarak katıldı.

Yalım Eralp, paneli açıfl
konuflmasında, 21’inci yüzy›l›n

bir açıdan insan hakları yüzy›l›
oldu€unun altını çizdi, azınlık
haklarının korunmasında
yaflanan sıkıntılara de€indi,
“Bugünkü panelin amacı geriye
bakmak de€il ileriye bakmak ve
hakikaten güvercin gibi olan ve
gerçekten kültürel zenginlik
teflkil eden etnik kimlikleri nasıl
ileriye götürebiliriz, bunu
incelemektir” dedi. Eralp’in
“Barıflın simgesi hep güvercin
olarak görülmüfltür, ben
güvercin denilince de de€erli
dostum Hrant Dink’i
hatırlamadan geçemeyece€im”
sözleri alkıfllandı. 

Eralp konuflmacılardan,
kimlik sorununu ve bunun nasıl
gelifltirilebilece€ini
anlatmalarını isterken kendisini
“feminist moderatör” olarak

Belediye binası yanındaki açık alanda yapılan panelde çok kültürlülü¤ün önemine vurgu yapan konuflmacılar, geçmiflte Adalar’da yaflayan
de¤iflik kültürlerden insanların yarattı¤ı zenginlikleri anlattılar.
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tanımlayıp ilk sözü ‹rini Noti’ye
verdi. Noti, Çınar Caddesi’nde
do€up büyüdü€ünü, ilkokulu
Büyükada’da bitirdi€ini sonra
okumak için Yunanistan’a
gitti€ini söyledi, “Orada
yerlefltim ve flu anda orada
yaflıyorum, fakat sadece
vücudum orada. Aklım fikrim
burada kaldı” dedi. Noti,
Ada’da geçmiflte yaflanan Rum
âdetlerini ve bayramlarını
örnek bir öyküyle flöyle anlattı:

“Küçük Melike ve annesi
so€uk bir 31 Aralık akflamında
evlerine dönmektedirler.
Karanlık ve ayazın hüküm
sürdü€ü sokaklarda, Rum
çocuklarından oluflan küçük
gruplar, adanın kıfl sükûnetini
bozmakta, mahallede dikkati
çekecek flekilde belirgin bir
koku çocukların müzik
aletlerinden çıkan melodilere
karıflmaktadır. Melike merak
ve flaflkınlıkla annesine sorar:
’Anneci€im nedir bu güzel
koku, bu çocuklar neden hâlâ
sokakta, nedir bu çalan müzik?’
Melike’nin annesi kızına
gülümseyerek, ‘Bu gece yılbaflı
kızım, bu gecenin Rumlar için
özel bir anlamı var. Çocuklar
komflu evlere gidip yılbaflı
flarkıları söyler. Bu güzel
mahlep ve sakız kokusunun
kayna€ı ise yılbaflı çöre€idir.’
‘Yılbaflı çöre€i nedir
anneci€im?’ diye sorar
yumurcak. Yıllarca Rumların
arasında yaflayan, tüm gelenek
ve göreneklerini ö€renmifl olan
genç kadın için kolay bir

Baflkan Farsako¤lu da flenlik
coflkusuna kat›ld› (üstte).

Renan flark›lar› ve gitar›yla koca
bir alan› coflturdu (sa¤da).

Bar›fla Kurulan Sofra’da Emine
Y›lmaz’›n Ev’den tezgâh› (solda
üstte).

Faso Fisa dans toplulu¤u (solda
ortada).

Belediye önünde buluflan
kalabal›k (solda altta).
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sorudur bu. Bu özel gecede
yeni yıla girilirken içinde flans
parası olan özel bir çörek aile
bireyleri tarafından kesilir ve
aile efradı birer parça alır. fians
parası kime rastlarsa tüm yılın
en flanslısı o olur. Ertesi gün
kapı zili çalar, gelen komfluları
madam Sofia’dır. Elinde
kocaman bir tabak ve içinde
küçük Melike’nin tatmak için
sabırsızlandı€ı leziz yılbaflı
çöre€i.” 

Noti konuflmasında yıl
boyunca adada kutlanan di€er
bayram, karnaval ve azizlere
adanan günlerden de örnekler
verdikten sonra sözlerini flöyle
ba€ladı: “Yıllar su gibi akıp
geçmifltir, Melike artık kendisi
de annedir ve tüm bu
güzellikleri anılarında
saklamaktadır. O da annesi gibi
bu gelenekleri çocuklarına
anlatmak ister, fakat artık ne
güzel kokular, ne tatlı
melodiler, ne de mahallede o
eski renk vardır. Ve çocuklar
umursamaz bakıfllarla
televizyonu açacakları zamanı
beklemektedirler.”

Yaflamak bambaflka
Paskalis ise “‹stanbul’la
‹skeçe’nin özel bir iliflkisi
vardır. Çünkü orada da
Hristiyanlar, Müslümanlar,
Yahudiler birlikte yaflar. Onları
birlefltiren çok kültürlülü€ü
yaflatan tütün sayesinde, ‹skeçe
çok büyük ekonomik geliflme
yafladı. Ekonominin yanında
kültür ve sanat da geliflti. O
dönemde kültürler arasında
yarıflma kimin daha iyi, daha

müreffeh yaflabilece€i
konumundaydı. Daha sonra
gelen savafllar bu güzel
görüntüyü mahvetti. Güzel bir
deyim vardır: Tütünle yani
tüttürmekle ifltigal edenlerin
hepsi savafltan sonra duman
oldu” dedi. Paskalis sözlerini
bir baflka vecizeyle tamamladı:
“Var olmak çok güzel bir fleydir
amma yaflamak bambaflka bir
fleydir.”

Yazar Mario Levi de ‹stanbul
Bir Masaldı adlı kitabının,
önümüzdeki yıl Yunanistan’da
yayımlanarak Yunan okurlarla
buluflaca€ını belirtti, “Bu biraz
beni heyecanlandırıyor çünkü
baflka bir ülkenin okuruna
seslenmeyece€im. Kültürümün

bir parçası olan okurlara
seslenece€im. fiu sıralarda da
bir kitap yazıyorum ‹stanbul
üzerine. Kendime bu ‹stanbul
anılar› kitabını yazarken flu
soruyu sordum. ‹stanbul’un
duygusu nedir? Ben ‹stanbul’un
çok kendine has bir duygusu
oldu€una inanıyorum. Bu
duygunun adı hüzün! Neden
hüzün? Bence ‹stanbul öncelikle
bir göç flehri. Hem göç almıfl
hem de göç vermifl bir flehir”
dedi. Levi flöyle devam etti: 

“Osmanlı ‹mparatorlu€u’nun
bana sorarsanız kaybetti€i en
büyük savafl Birinci Dünya
Savaflı de€il Balkan Savaflı’dır.

Çünkü Osmanlı öncelikle bir
Balkan imparatorlu€udur.
Balkan Savaflı’nın
kaybedilmesiyle ne kadar büyük
bir göç hareketinin oldu€unu,
‹stanbul’un bu göçten nasıl
nasibini aldı€ını tarih anlatıyor.
Bugün ‹stanbul’da üç kuflak
boyunca yaflamıfl bir aileye
baktı€ınızda, en az yüzde
90’ında böyle bir göç hikâyesi
vardır. Bundan sonra tarihin
akıflında, ‹stanbul’un verece€i
göçler gelecektir. Verdi€i
göçler ‹stanbul’un
fakirleflmesine sebep olmufltur.
fiimdi aklıma sevdi€im,
defalarca seyretti€im bir Yunan

Yazar M›g›rd›ç Margosyan tekne
gezisinde (üstte).

Rebetler üç saat boyunca
aral›ks›z çal›p söyledi 

(sa¤da üstte).

Yolcu motorunun dar koridorlar›nda müzi¤e uyup oynamaya çal›flanlar
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filmi geliyor. Filmin adı Politika
Kuzina. Burada kahraman, fil-
min bir yerinde çok anlamlı bir
cümle kurar: Sofrada kaybolan
yemeklerin tadı de€il, o ye-
mekleri paylaflmıfl insanlardır.”

Levi sözlerini, “Hepimizin
çok sevdi€i kahvenin adının,
Türk kahvesi veya Yunan
kahvesi olmasının hiçbir anlamı
yok. Gelin hep birlikte aynı
kahveyi içelim” diye tamamladı.

Yazar Mıgırdıç Margosyan
ise “Ben Diyarbakır’ın Gâvur
Mahallesi’nde do€dum. Orada
do€du€um için ne mutlu oldum
ne de mutsuz. Çünkü ben
gâvurun ne oldu€unu da
bilmiyordum on yafllarına
kadar. Ama gâvur olmayanlarla
aramızdaki farkın, dini
vecibelerden kaynaklandı€ını
daha sonraları ö€rendim.
Birileri kiliseye gidiyordu,
birileri havraya, birileri de
camiye. Evet demin Mario’nun
söyledi€i gibi kahve hep
kahveydi, insan hep insandı
ama gelin görün ki dini
inançları onları flu veya bu
flekilde birbirlerinden
ayırıyordu” dedi. 

Batı Trakyalı gazeteci Sami
Karabıyıko€lu da iki tarafın
Defne derneklerine teflekkür
ederek 20 yıl önce hayal
edilemeyeceklerin yapıldı€ını,
bugün ‹stanbul’da kökleri olma-
yanların bile buraya gelmek
yaflamak istedi€ini anlattı. 

Yönetmen Sırrı Süreyya
Önder “‹nsanın kimli€i insanın
derisidir, nasıl derinizden
vazgeçemezseniz kimli€inizden
de vazgeçemezsiniz. Filmim

ülkem dıflında ilk olarak
Yunanistan’da ödüllendirildi.
Onun için kalbimde ayrı yeri
var” dedi. Bir Rum bir Kürt ve
bir Türk’ün erik çaldıkları için
sırayla dövülmelerine iliflkin bir
fıkra anlatan Önder,
“Rum’umuzu dövdürme-

yecektik” sözleriyle panele son
noktayı koydu.

Ve yemekler
Panelin ardından belediye
önündeki iskele ve sahilde
“Barıfla Kurulan Sofra”
etkinli€ine katılan Adalılar ve

Yunan konuklar Türk, Rum,
Ermeni ve Musevi
yemeklerinden, tatlılarından
lezzetli örnekler tattılar;
kadehlerini dostluk flerefine
kaldırırken ‹talyan sokak
müzisyenlerinin ve müzisyen
Renan’ın flarkılarıyla dans edip

Faso Fisa grubuyla sirtaki
oynayarak doyasıya e€lendiler. 

Adalar Gezisi 
15 Haziran Salı günü festival
program saat 11.00’de
Yunanistan’dan gelen
konuklarla ‹stanbul’dan gelenler

ve Adalılar’ın katıld›€› tekne
gezisiyle baflladı. Heybeliada ve
Burgaz Adası’na u€rayan tekne,
Kınalıada’nın arkasından
dolaflarak ve Büyükada’y›
turlayarak geziyi tamamladı.

Üç saat kadar süren gezi
boyunca ‹skeçe’den gelen
Rebetiko Kumpanyası, hiç ara
vermeden müzik yaptı. Arada
Türkçe flarkılar da söyleyen
toplulu€a, Yunan ve Türk
yolcular da sirtakiler, kasap
havaları ve danslarla efllik
ettiler. Melodiler, danslar
birbirine karıfltı.

Ay’ Yorgi sürprizi
Geziden dönenlere
Belediye’nin bir de sürprizi
vardı. ‹steyenler Ay’ Yorgi
gezisine götürüldü. Böylece
hem konuklar hem de Adalılar
dolu dolu bir gün geçirdiler.

Gece konseri
Ama flenlik henüz bitmemiflti.
Gece saat 21’de udî Coflkun
Sabah sahne aldı. Ermeni-
Süryani asıllı Sabah, farklı
kültürlerin flarkılarını Liman
önündeki Atatürk Meydanı’nda
seslendirdi. 

Tadı damaklarda kaldı
‹ki gün boyunca Adalar’da
uçuflan binlerce güvercin
Adal›lar ve konuklar›na barıfl ve
kardefllik havası soluttu.
Büyükada’da barıfla kurulan
sofra, Adalılar’a öylesine keyifli
saatler yaflattı ki gece sonunda
en sık dile getirilen istek, bu
tür etkinliklerin
geleneksellefltirilmesi oldu.
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Ya€mur ‹stanbul’u yine
periflan etti. Heybeliada

May›s ay›n›n sonlar›ndaki s›cak,
güneflli günlerden sonra birkaç

gün boyunca Mart havas›n›
tekrar soludu.

Islak Haziran günlerinde
gördüklerimi sunuyorum.

17

Heybeli’de yaz ya¤muru
Turgut Kuli



– Senin doğumunu adım adım
izledim Güvercin, pek de
öyle kolay bir şey değilmiş
doğmak. Ben hep
yumurtadan çıkıyorsunuz
sanırdım!

– Yumurtadan babam da çıkar,
önemli olan çamurdan
yaratılmak!

– Sahi seni Tülin Atalay yarattı
değil mi? 

– Bu Tülin Abla var ya, müthiş
bir kadın o! Hem Adalı, hem
müthiş! 19 yıldır Ada’da
yaşıyor. Bugüne kadar bir
sürü bahçe heykeli, meydan
heykeli, dev anıtlar yaptı.
Şile’den Babaeski’ye, Side’den
Hayrabolu’ya, Kuşadası’ndan
Turgutreis’e, birçok yer onun
heykelleriyle şenlendi,
şenleniyor.

– Peki seni nasıl yarattı?
– Önce bir takım karalamalar

yaptı ve bir taslak çizdi,
sonra da kilden küçük bir
maketimi yaptı. Maket

onaylanınca demirden
iskeletimi oluşturdu, üstünü
kille kaplayıp biçimlendirdi ve
işte şimdiki halime getirdi.

– Aslında kolaymış!

– Dur, dur, daha bitmedi! Ben
bir güvercin olunca, alçı
kalıbımı aldı, kalıba
polyester döktü; böylece ben
bir polyester heykel oldum.
Patina ve renklendirmemi
yaptı, paketledi ve sonra da
ver elini Kuşadası…

– Kuşadası mı?
– Tabii ya, beni Kuşadası için

yaptı.
– Burada, Büyükada’da?
– Evet, Büyükada’daki

atölyesinde. 
– Oldukça ilginç bir yolculuk,

bir adadan bir adaya…
– Üstelik gene bir ‘kuş’ adasına! 
– Yani bizim martılarla

yaşayamayacaksın!
– Bütün kuşlarla yaşayacağım

orada, Ege’nin bütün güver…
cinleriyle, bütün martıları,

18

Bir ada güverciniyle söylefli
Zafer Ataylan

Fo
to

¤r
af

la
r: 

Z
af

er
 A

ta
yla

n



serçeleriyle. Başıma
kuyruğuma konacaklar,
bembeyaz yapacaklar her
yanımı, onlarla ağlayacak
onlarla güleceğim.

– Kuyruğun niye bu kadar
uzun?

– Tülin Abla, müziği
çağrıştırayım diye beni Fa
anahtarından esinlenerek
yaptı. Kuyruğumun tepesine
de söylencesel bir altın
güvercinin tüyünü kondurdu.
Böylece hem güvercin hem
de Fa anahtarı oldum.

– Niye ille de müzik?
– Kuşadası’nın ünlü bir festivali

var, biliyorsun. Bu yıl
18’incisi düzenlendi ve bu
festivalin bünyesinde de bir
Altın Güvercin Müzik
Yarışması…

– Biliyorum, yaşayan en büyük
pop müzik yarışmasıdır. 

– Bugüne kadar 3000 civarında
beste yarıştı. Birçok
tanınmış sanatçı birinci oldu:
Cem Karaca, Fatih Erkoç,
Harun Kolçak, Aşkın Nur
Yengi, Asya, Eda-Metin
Özülkü, İzel-Çelik-Ercan,
Bora Ayanoğlu, Suavi, Işın
Karaca, Burak Uçkun ve daha
niceleri…

– Ve sen onların onuruna
tasarlandın!

– Hem onların onuruna, hem
de Güvercin Adası adına.
Kuşadası aslında Güvercin
Adası’d›r, biliyorsun.

– Altın Güvercin Yarışması için
bir altın güvercin heykeli…

– Beni bir mermer kaideye
oturttular. Kaidenin
üzerinde, altın yıldızlar

içinde, yarışmayı bugüne
kadar kazanmış sanatçıların
adları yer alıyor. 

– Çok güzel! Seni kim istedi?
– Bu Kuşadası’nın aydın,

sanatsever bir belediye
başkanı var: Esat Altungün.
Geçmiş yıllarda duraklayan
festival ve yarışmayı
Kuşadası’na yeniden
kazandırmaya söz vermiş ve
işte sözünü tuttu.

– Yani heykellere tüküren
başkanların tam tersi!

– Kuşadası’nı bir heykeller
kenti yapmayı tasarlıyor.
Bütün ilçeyi bir kültür ve
sanat merkezine
dönüştürmek için birçok
proje geliştirdi. 

– Açılış nasıl oldu?
– Çok görkemliydi. Bütün

Kuşadalılar, yöneticiler, diğer
belediye başkanları, turistler,
herkes katıldı. Ha, Tülin Abla
da güzel bir konuşma yaptı. 

– Tülin hem iyi bir sanatçı, hem
de iyi bir konuşmacıdır.

– Hatırlar mısın, Adalı
Dergisi’nin ilk çıktığı
sıralarda, Kasım 2003’te,
“Tülin Atalay Anlatıyor”
adıyla bir söyleşi
yayınlamıştın. 

– “Adalar’ın En
Güzel Heykelcisi
Tülin Atalay
Anlatıyor…”

– “Başlarken bir işe
yarasın diye
başlamadım
heykele, sevgiyle
başladım. Çocuk-
ken oyuncağım
çamurdu.

Bebekler yapardım
çamurdan, hayvancıklar, anne
baba çocuklar, masa sandalye
filan yapardım, evcilik
oynatırdım onlara.”

– Ne kadar da güzel anlatmıştı
Ada’ya yerleştiği zamanı…

– “Ben buraya âşık olup
yerleştim… Burada bir sanat
yuvası kurulabileceği, bir
sanat ortamı yaratılabileceği
yönünde büyük umudum var.
Ada’daki sevgi dolu şeyler,
insanlarıyla olan sevecen
ilişkiler, taşrada olan o hâlâ
bozulmamış insancıllık, o
yardımseverlik, yalnızlıkları
paylaşmalar, bunlar uçuruyor
insanın yüreğini.”

– Peki o sanat yuvası burada
kurulabildi mi? Tülin Atalay
niye Büyükada’ya değil de
Kuşadası’na heykel yapıyor?

– “Keşke olanaklarım olsa,
Ada’da yaşadığım her
mekânı süsleyebilsem. Ada
benim bahçem aslında, onu
daha da güzelleştirmek
isterdim.”

– Tülin Atalay niye
Heybeliada’ya değil de
Kuşadası’na heykel yapıyor?

– “Ada’ya sığındım
bir bakıma; burada
özgürce çalışa-
bileceğim, kendi
arzularımı döke-
ceğim heykeller
yapabilirim belki.
Kendimi ifade
edebileceğim
alanları bulmak
isterdim, Ada
bunun için bir fırsat
belki.” 

– Tülin Atalay niye
Burgazadası’na değil de
Kuşadası’na heykel yapıyor?

– “Çok büyük bir ayrıcalık
Adalı olmak, bir insan olarak
da bir sanatçı olarak da
düşünüyorum da, çok büyük
bir ayrıcalık. Buradan başka
bir yere gitmeyi düşünemem.
Kafamda tasarladığım ya da
düşlerimdeki şeyleri burada
gerçekleştirebileceğim gibi
bir his var içimde.”

– Tülin Atalay niye Kınalıada’ya
değil de Kuşadası’na heykel
yapıyor?

– Beni tamamladığında, son
rötuşu da yaptıktan sonra,
geçip karşıma bir bakışı
vardı ki… İnanır mısın, o an
ben de aynı soruyu sordum
kendime. 

– Onun o güzel gözlerindeki
hüznü bilirim.

– “Ada hayvanlarının hepsini
çok seviyorum… Martılar,
güvercinler, kargalar,
karabataklar,
kırlangıçbalıkları, gümüşler,
kediler, köpekler, atlar,
eşekler, özellikle eşekler…
Hepsi bizi bekliyor…”

– Biz de Godot’yu bekliyoruz!

Verdiği bilgiler için Tülin
Atalay’a çok teşekkürler.



Başkan Mustafa Farsakoğlu ile
20 Haziran Pazar günü saat

17.15’te makamında bir araya
geldik. İşte bir saate sığdırabildi-
ğimiz sorular ve aldığımız
cevaplar…

– Bir yıl önce Adalı’da sizinle
yapılmış söyleşide, bir yıl
sonrası için temel sorunları
çözülmüş, çirkinlikleri ortadan
kaldırılmış, hukuka yasalara
uygun yerel yapısı

oluşturulmuş bir Adalar vaat
ettiniz. Bugün hangi
noktadayız? 

– Öncelikle önem verdiğimiz
konu olan 1/5000’lik plan nisan
ayında Büyükşehir Belediye
Meclisi’nde oybirliği ile kabul
edildi. Yeni 1/5000’lik plan, şu
anda Kültür ve Tabiat Varlıkla-
rını Koruma Kurulu gündemin-
de, iki üç ay içinde onaylana-
cağını düşünüyoruz. Bu yıl
sonuna kadar 1/1000’lik planın
da Belediye Meclisi’mizden
geçerek yürürlüğe girmesini
hedefliyoruz. Eski eserlerin
tamamı özel şahıslara, hazineye,
Büyükşehir Belediyesi’ne, İl
Özel İdaresi’ne ve Adalar
Belediyesi’ne ait olarak sınıflan-
dırılarak envanterleri çıkarıldı.
Bir kısım önemli eski eserin de
kültür değerleri olarak ziyarete
açılabilmesi amacıyla doküman-
tasyonu yapıldı. Onlarla ilgili ne
zaman yapıldı, mimarı kimdir,
mülkiyet durumu nasıl el
değiştirdi şeklinde çalışmalar
yapıldı. Troçki Evi, Con Paşa
Köşkü gibi sivil mimariye ait

yapıların yanı sıra dini ve resmi
yapılar, Deniz Lisesi’nden tutun
Vatikan Büyükelçiliği Konutu,
Fabiato Köşkü gibi binalarla ilgili
kimlik bilgileri toplandı. 

Kültür ve Turizm Bakanlı-
ğı’ndan biraz kaynak talep ettik.
Bu kaynakla hepsi plaketlerle
belirlenecek ve ayrıca yön
levhaları da konmak suretiyle
ziyaretçilerin bu evler hakkında
dışarıdan olsun bilgi sahibi
olmaları sağlanacak. Kesin bir
tarih vermeyeyim ama sonba-
hara doğru bu çalışma tamam-
lanmış olacak.
– Ruhsat işlemleri ve ruhsatsız

binalarla ilgili çalışmalar hangi
aşamada?

– Esnafımız daha düzenli hale
geliyor bir defa. Ruhsatsız yer
sayısı 155 adetti, şu anda 80
küsur civarına inmiş durumda.
Bunlardan bir kısmının ruhsat
işlemleri devam ediyor. Bir
kısmının ruhsat alabilmelerinin
söz konusu olmadığını gördük.
Çünkü imar sorunları var. 

Kurallara aykırı ve izinsiz
yapılmaları nedeniyle önceki
Belediye Encümeni tarafından,
binayla ilgili yıkım kararı veril-
miş. O sıkıntıları giderebilir-
sek… Kaldı ki bir kısmının da
giderilebileceğini sanıyoruz.
Ufak bir operasyonla, örneğin

Adalar Belediye Baflkan› Mustafa Farsako€lu:

Rant dönemi tarihe kar›flt›
Nilgün Pala

Adalar Belediye Baflkan› 
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balkon yıkılması ile iskân ruh-
satı verilebilecek durumda
olanları ruhsatlı hale getirebile-
ceğiz. Bunun dışında hiç ruhsat
alamayacak olan yerleri de
tamamıyla kapatacağız. Bu yıl
sonuna kadar bunları
tamamlamış olacağız. 

Esnafımıza bu konuda biraz
daha toleranslı bir tutum
takınmak durumunda kaldık,
çünkü gerçekten yıllardır
insanlar ruhsatsız bir şekilde
çalıştıklarını kendileri bile
bilmiyor. Hepsini tek tek takip
ediyoruz. 

Yine yaz mevsiminin gelmesi
nedeniyle zabıtamıza takviye
yaptırdık. 16 kişi, şu anda diğer
belediyelerden zabıta birimimi-
ze takviye olarak geldi. Bunların
da katkılarıyla zabıta, imar ve
sağlık biriminden üç kişilik bir
ekip oluşturarak bütün işyerle-
rinin ruhsat durumlarını ve
sağlık denetimlerini tekrar
yapıyoruz. 
– Kaçak binaların yıkımında ne

tür sorunlarla karşılaşıyor-
sunuz?

– Burası demokratik bir ülke.
Hukukun üstünlüğü, yasalara
saygı ve yasal kurallara herkesin
uyması esastır. Önceki
dönemde Belediye
Encümeni’nin vermiş olduğu
697 yıkım kararı, 629 para
cezası var. Müfettişler bunu
teftiş raporlarında üç kez ağır
şekilde eleştirmişler. O konuda
soruşturma da açıldı. 

Bir taraftan soruşturmayla
ilgili işlerimizi yaparken bir
taraftan da içinde insan
oturmayan, bir kısmı da işlevsiz

olan çirkin yapılardan başlamak
üzere yıkımına geçtik. 

Bazıları kayıtlı da değil,
özellikle Aya Nikola’daki ahırlar.
Orada 40 küsur civarında ahır,
ilkel bir vaziyette, derme çatma,
kimi tuğladan, kimi tenekeden,
kimi naylonla yapılmıştı. 300’e
yakın at maalesef orada barındı-
rılıyordu. Çok ağır koşullar
altında, insan ve hayvan hakları-
na aykırı bir şekilde, suyu,
tuvaleti olmadan insanlar içiçe
yaşıyordu. Onların tamamını
temizledik. 

Belediyemiz sponsorlar
bulmak suretiyle çok güzel ve
her türlü imkânı sunan, çok da
ucuza, 12 adet çadır şeklinde
mekân yarattı. Sularını falan
temin ediyoruz. 

Bütün Adalar’da yıkımlar oldu
ama en fazla Büyükada ve
Kınalıada’da oldu. Kınalıada’da
özellikle kıyılardaki kaçak
yapılar, gecekondular, defalarca
mühürlenmiş, özellikle plaj ve
kumsalda Kıyı Kanunu, Kültür
ve Tabiat Varlıklarını Koruma
Kanunu, İmar Kanunu’na aykırı
yapılmış olan yapılar hakkında
defalarca verilmiş yıkım karar-
ları vardı. Mühürlenmiş, defa-
larca mühür fevki yapılmış,
ondan dolayı adli işlemleri de-
vam eden yerler vardı. Her yıl
pek çok genç hayatını kaybedi-
yordu boğularak, çünkü hiçbir
güvenlik önlemi alınmadan
ruhsatsız çalışan yerlerdi. 

Buralardan başladık ve
maalesef belli çevreler, çok
büyük tepki gösterdiler, hatta
saldırdılar da. Çünkü buradan
büyük bir rant sağlamışlar ve

kayıt dışı bir
ekonomi oluş-
muş. Bu adeta
normalmiş gibi
herkes kafasına
estiği şekilde
kural koymuş,
kendi kuralını
işletiyor. Böyle
bir şey kesinlikle
olamaz. 
– Mağdur insan-

larla fırsatçıyı
rantçıyı ayrı
tutabildiniz
mi?

– Mağdur olan
gerçekten hiç
kimse olmadı
burada, bazı
insanlarımız
kaygı duydular
acaba kendileri-
ne de mi sıra
gelecek diye.
Gecekondula-
rında oturan,
başka barınağı
olmayan insanla-
rımız vardı, biz
onlara şunu
söyledik: İçinde
insan oturan,
başka bir
barınma yeri
olmayan, imkânı
olmayan insanla-
rın oturdukları
yerler, asla yıkıl-
mayacak. 

Onlara mutlaka bir çözüm
bulmak durumundayız, çünkü
bizim devletimiz hukuk devleti
olmasının yanı sıra bir sosyal
devlet. Bunun sonucu olarak

anayasada, konut hakkı denilen
bir hak var. Yani kamunun, yerel
yönetimin insanların çağdaş bir
insan olarak uygarca yaşayabile-
ceği mekânlara kavuşabilmeleri
için çalışma yapması gerekiyor.
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Kaçak yap› y›k›m›, Büyükada

Aya Nikola’da ah›rlar›n yerine kurulan çad›rlar, Büyükada

Con Pafla Köflkü, Büyükada



O konuda da çözüm üretmeye
çalışıyoruz. İki adada 100’e
yakın yer yıkıldı.
– Yıkımlar devam edecek mi,

sırada nereler var?
– Elbette edecek, iki adada

ağırlıklı, diğerlerinde daha az
yıkılacak yer var. Özellikle
orman içinde olan çok ilkel
vaziyetteki kaçak yapılar…
– Orman içindekiler Orman

‹şletmesi’nin sorumluluğunda
değil mi?
– Maalesef
ormanın da…
Orman yıkmı-
yor, siz de yıka-
mazsınız, şudur
budur diyorlar.
Niye yıkamaya-
lım? Biz yasal
olarak her yerde
usulsüz ve kaçak
yapıları yıkabi-
liriz. 

Bu arada
hepinizin bildiği

gibi Büyüka-
da’da, ön görü-
nümde çok
büyük bir çirkin-
lik abidesi olarak
duran, Lido
Oteli vardı.
Onun yıkımı
tamamlandı.
Mülk sahibinin
projesi kuruldan
da onaylandı.
Sonbaharda
inşaatı başlaya-
cak, sanıyorum
alışveriş mer-
kezi bölümü de
olan ama
rezidans diye
nitelendirilen
şekilde, insanla-
rın konut
ihtiyacına da
hitap eden bir

yer olacak. Yine onun yanında
ayrıca, iki kayıtlı eski eser vardı.
Onlar da kuruldan geçti ve
yıkıldı. Restorasyon projesi
onaylandıktan sonra yeniden
yapımına başlanabilir.

Anadolu Kulübü’ne çıkan
deniz otobüsü iskelesinin
karşısındaki merdivenler
yenilendi. Sponsor bulduk, bir
hemşerimiz tamamının
giderlerini üstlendi. 
– O bölgeye bir asansör yapıl-

ması da düşünülüyor mu?
– Evet, o da tam Lido binasının
bitişiğinde olacak. Oradaki mülk
sahiplerinden, yani Lido ve diğer
bina sahiplerinden destek
isteyeceğiz. 

Bunun dışında neler yaptık?
Bir defa hizmet içi eğitime ağır-
lık vererek kendi personelimizi
eğittik. Kent bilgi sisteminin
altyapısını hazırladık. Şu anda
birçok veriyi bilgisayar ortamına
taşımış durumdayız. Arşivimiz-
de 3 milyonun üzerinde belge
vardı. 

Çalışmalar devam ediyor.
Çalışanlarımızın hizmet kalitesi
ve standardı yükseltildi. Strate-
jik planımız hazırlandı. Onu da
yürürlüğe koyduk haziran ayı
içerisinde.
– Emlak vergisi kaçağının

önlenmesinde ne kadar yol
alındı?

– Emlak vergisinde 1,3 milyona
varan kaçağın önlenmesi konu-
sunda, yasal takip sürecini
başlattık. Defalarca duyurduk.
Böylece, hiç olmazsa hizmetleri-
miz için bir miktar kaynak
yaratmış olacağız. 
– Geçmiş döneme ait saptana-

bilmiş usulsüzlükler varsa
üzerine gidebildiniz mi?

– Mülkiye müfettişi geldi ve bir
ayın üzerinde denetimler yaptı.
O sırada bazı ihale dosyalarında
yapılan birtakım usulsüz işlem-
leri de inceledi, soruşturması şu
anda devam ediyor. Biz de bir-
kaç görevliyi görevden uzaklaş-
tırdık. Yargı sürecini başlattık.
Bir kısmı adli makamlara verildi.
Bu süreç de devam ediyor. 

Tabii tutup da bütün
enerjimizi oraya harcayarak
geçmiş dönemde şunlar yapıldı
edildi, onun için bunları şöyle
böyle yapıyoruz deme şansımız
da yok. Biz daha çok geleceğe
bakıyoruz ama geçmişte yapılan
ciddi yolsuzluk, usulsüzlük
işlemleri var ise onları da yine
yargı mercilerine taşıyoruz.
– Adalılar ücretsiz denize

girilebilecek yerlerin yetersiz-
liğinden yakınıyor. Bir yandan
da yeni plajlar yapılıyor.

– Adalı Kart diye bir uygulama-
mız var, biliyorsunuz. Yarın
dağıtımına başlanıyor; geçici
kartlarla değiştiriyoruz. Geçici
kartlarla da plajlara girebilir
Adalılar. Bu konuda, tabii, çok
ciddi bir çalışma var. 

Belediye’mizin bu hizmetleri
takip edebilecek bir kadro
yapısı yoktu. Onun için bünye-
mizde İşletme Müdürlüğü’nü
kurduk. İşletme Müdürlüğü’nde
arkadaşlarımızı görevlendirdik,
bir miktar elemanı, hizmet satın
alma yöntemiyle işe alıp oralar-
da görevlendiriliyoruz. Mak-
buzlar bastırıldı ‹ktisadi ‹şletme
bünyesinde. Tabii bunun bir
maliyeti var. Belediye bütçesin-

Öngörünümde y›k›mlar, Büyükada
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den kısmen kaynak ayırdık ama
hızla buralardan bir miktar da
gelir elde ederek daha kaliteli
hizmet sunmak durumundayız.
Plajlarda çok ciddi düzenlemeler
yapıldı. Haftalardır çalışmalar
sürüyor. Dediğim gibi, kaynak
yetersizliği nedeniyle herhangi
bir firmayla anlaşıp da kısa süre
içersinde bir plaj düzenlemesi
yapamıyorsunuz. 

Bir de maalesef bu konularda,
sürekli olarak belediyemize
yöneltilen tehditler var. Bir
taraftan mahkemeye veriyor
bazı kişiler, bir taraftan haksız
olarak personelimiz tehdit edili-
yor, bizler tehdit görüyoruz.
Bazı web siteleri ve internet
kanalıyla ağır ithamlarla karşı
karşıya kalıyoruz. Bunlar ister
istemez bu hizmetlerin etkin bir
şekilde sunulmasının önüne,
küçük de olsa engel oluşturacak
bir ortam yaratıyor. Fakat biz
bunlara aldırmadan, kıyıları
tamamıyla halka açık hale
getireceğiz. 

Milli Emlak ile protokolleri-
mizi hazırlıyoruz. Bu konuda
Kültür ve Tabiat Varlıklarını
Koruma Kurulu’nun da onayı
alındı. Maliye Bakanlığı’na, Milli
Emlâk Genel Müdürlüğü’ne,
Valilik ve Defterdarlık da dahil
olmak üzere ilgili kurullara,
ayrıntılı olarak neler olduğunu,
neler yaptığımızı anlattım.
Onlar hepsi saygıyla karşıladı-
lar. Artık bu kıyıları, plaj yerle-
rini, kumsalı, halka ait, kamuya
ait yerleri birileri işgal ederek,
oralardan rant kazanamayacak.
Bu dönem tarihe karıştı
diyebiliriz. 

– İdari yapı rehabilitasyonu
gerçekleştirildiğine göre,
şimdi daha somut neler
yapılacak, Adalılar neler
görecek?

– Adalı hemşerilerimiz vergile-
rini Belediye’ye gelmeden
internet kanalıyla, büyük
oranda, ödeyebilecekler. Birçok
konuda sorunlarının çözümü
için çok daha rahat bir yöntem
olarak interneti kullanıyor ola-
caklar. Çağrı Merkezi oluşturu-
yoruz. Kent Bilgi Sistemi, yıl
sonuna kadar tamamıyla
oturmuş olacak. 

Önümüzdeki yıl çok daha
rahat bir şekilde elektronik
belediyeciliği hayata sokmuş
olacağız, bu birincisi. Ayrıca
stratejik plana göre 140 kadar
proje hazırlandı, bu projelerin
sorumluları belirlendi, liderleri
belirlendi, onların çalışmaları
devam ediyor yoğun bir şekilde.
– Kaynak nasıl temin

edeceksiniz?
– Bir taraftan mevcut yerel
kaynaklarımızı kullanacağız, bir
taraftan sponsorluklar, bir taraf-
tan bazı ulusal ve uluslararası
sivil kuruluşlardan, bakanlıklar-
dan, İller Bankası’ndan kredi

imkânları bulmak suretiyle bun-
ları da halletmeye çalışıyoruz. 

Bu arada Büyükada’daki pazar
yeri asfaltlandı, şu anda İller
Bankası’na onu götüreceğiz.
Pazar önümüzdeki haftadan
itibaren orada kurulmaya
başlayacak. Ama asıl çağdaş ve
modern pazarın yapılması,
sanıyorum birkaç ayı bulacak.
Şu yaz telaşı bitsin, orayı
gerçekten çok özel, modern,
projeye uygun bir pazar yeri
haline getirmiş olacağız.
– Bir de Yeditepe, Sanatoryum

gibi atıl binaların tahsisi
konusu vardı…

– Yeditepe Üniversitesi binası
ile ilgili görüşmelerimiz sürüyor.
Önümüzdeki sonbahar sezo-
nuyla birlikte oranın işlevsel
hale getirilmesi konusunda ciddi
bir yol alınacak. 
– Binanın hangi alanda değerlen-

dirilmesi düşünülüyor?
– Eğitim kurumu olarak değer-
lendirilmesini düşünüyoruz.
Yeditepe Üniversitesi, önce
sağlıklı yaşam merkezi gibi bir
şeyler önerdi. Dedik ki bu
Adalar için uygun değil, çünkü
orası eğitim alanı olarak ayrıl-
mış durumda beş binlik planda.

Sanatoryumla ilgili olarak
değişik kesimlerle birkaç arama
toplantısı yaptık. Başbakanlık
Ajansı’ndan da geldiler. Bir
tarafta Adalar Vakfı temsilcileri,
Heybeliada Gönüllüleri… Sağlık
Bakanlığı’ndan geldiler. Oranın
ya Türkiye Kızılayı’na devredil-
mesi ya Adalar Belediyesi’ne
devredilmek suretiyle işlevsel
hale getirilmesi konusunda,
epey yol aldık. 

Tabii, bunlar biraz büyük
yerler, bir de uzun süre atıl
kaldığı için çok fazla yatırım
gerektiriyor. Bir yangın da oldu,
maalesef, ciddi bir şekilde…
– Belediye imkânlarının

kısıtlıl›€›n› aşmak için, gelir
arttırma ve gider kısma
yönünde neler yapılıyor?

– Büyük bir tasarruf içindeyiz.
Şimdi gelir arttırıcı olarak su ve
denizleri kullanmak durumun-
dayız. Palamar ücretini arttır-
dık, bir taraftan da işgaliyeleri
devreye soktuk. Öte yandan
yine kıyılarda, halka açık plajlar
oluşturmak suretiyle belediyeye
gelir elde edilecek.
– İktisadi işletme mi kurdunuz?
– İçişleri Bakanlığı’nın onayıyla
bir iktisadi işletme kurduk.
Deniz taşıtlarını iktisadi işletme
bünyesine aktardık. İki çıkarma
gemimiz var biliyorsunuz, iki de
teknemiz var. Bunları işletmek
çok zor oluyor, bunlardan
büyük zarar ediyordu belediye.
İşletme yoluyla zararları azalta-
cağız. Ayrıca atık yönetimi
konusunda, yüzde elliye yakın
tasarruf sağladık. Çünkü fiyat
tespitlerini gerçekçi yaptık,
geçtiğimiz yıllara göre yüzde 50

Aya Nikola bölgesi plaj düzenlemesi
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az kaynak harcamak suretiyle
atık sorununu çözdük. 
– Bu konuda galiba İsveç’le

ortak bir projeniz var…
– Nacka ile TUSENET diye bir
projemiz var. Türkiye-İsveç
network ağı projesi. Buna
birçok belediye de katılmış,
ama ilk adımı atan Adalar ile
Nacka olmuş. Bu birkaç yıldır
devam eden pek fazla da ciddiye

alınmayan bir
projeydi. Son bir
yıl içerisinde
çok ciddi
ilerlemeler elde
edildi.

Tusenet
projesi bu yıl
sonbaharda son
bulacak.
Temmuz’da
İsveç Belediyeler
Birliği ve Nacka
Belediyesi’nden
temsilciler
gelecek. Büyük
ihtimalle
Ankara’da bir
sonuç toplantısı
yapılacak,
öneriler ortaya
konulacak.

Atık
yönetiminin
çözümü gayet
kolay. İsveç’te
nasıl yapıldığını
sorarsanız
çağdaş çözüm
için en uygunu,
ambalaj
atıklarının
ayrıştırılarak
toplanması.

İsveç’ten dün akşam döndük
ve gördük ki her şeyden önce,
ana sınıfından başlamak
suretiyle eğitim verilmesi ile işe
başlamak gerek. 

Belediye Meclisi yetki verdi
Başkan’a, iki buçuk veya üç yıllık
bir sözleşme ile yeni bir ihale
yapmayı düşünüyoruz. Üzerinde
çalıştığımız bu sözleşmeye göre
her çöp kamyonu karşıya gön-

derilmeyecek. Konteynırların
bir kısmı yere gömülü olacak.
Dünyada kullanılan en
modernleri gelecek. Bunların
hepsini şartnameye koyduk.
Adalılar çok daha az para
ödeyecekler ve çöp sorunundan
şikâyet etmez hale gelecekler.
Sanırım 2011 yılında bunu
gerçekleştirebileceğiz. Ve bu
konuda da örnek olacağız. 

Adalar bir model olmalı diye
düşünüyorduk inşallah onu da
sağlayacağız. 
– Borç ödeme planlarınız ne

durumda? Devraldığınız,
ödeyemediğiniz…

– Efendim, borç ödemeyle ilgili
ciddi bir planlama yapmadık;
kademe kademe planlama
yapıyoruz. İl Özel İdaresi’ne
borcumuz vardı. Onların çeşitli
fonlarından yararlanıyorduk,
örneğin kültür katkı payı olarak
eski eserlerle ilgili projeler için.
Onlar dediler ki “Borcunuz
olduğu sürece kredi veremeye-
ceğiz.” Onu bir plana bağladık.
Kasıma kadar onları ödemiş
olacağız. Bu arada geçmişten
kalan borçlarımız vardı. Bazı
sendikalar ve iki firma bizi icraya
verdi. Biz onlara “Gelin anlaşa-
lım, uzlaşalım, belediyemizin
gelir durumu belli, bir ödeme
planı içersinde ödeme yapalım”
dedik. Bu konuda bir firmayla
görüşüyoruz, herhalde yakında
anlaşırız. Belediye’mizin bir
kısım hesaplarına, yasaya uygun
olmadan icra tarafından el
konulduğunu gördük, bunlara
itirazlarımız da hukuk çerçeve-
sinde devam ediyor. 

Ayrıca sendikayla da görüş-

meler yaptık, yeni toplu sözleş-
meyi de imzaladık. Onlarla da
uzlaşabilirsek ödeyeceğiz
borçlarımızı. 

Bu Belediye’nin borcu
sonuçta, yıllar önce yapılmış.
Ama biz istiyoruz ki çok fazla
faiz yükü de binmeden anlaşma
yoluna gidilsin. Çünkü bu, halkın
cebinden çıkan, onun alın
terinden ayırarak ödediği
vergilerden oluşan bir kaynak.
Başka yerden de bu kaynak
gelmeyeceğine göre Belediye’ye,
hiç olmazsa dedik, bize
yardımcı olsunlar, böyle bir
orta yol bulalım.
– Adalıların harcamalara

katılma payı, tretuvar katkı
payı denilen bir konu var.
Kınalıada’da başlamış galiba
uygulama, tahsilatlar neye
göre yapılıyor?

– Kınalı ve Burgaz’dan başladı.
Önceleri tabii çok şikayetler
geldi. Bunun yasal bir çerçevesi
var. O yörede yaşayan
hemşeriler, altyapı
harcamalarına katılmak
durumunda. Demin İsveç
modelini örnek verirken onu
söyledim. Atıkla ilgili
belediyenin yapacağı tüm
harcamalar, halk tarafından
karşılanıyor; personel giderleri
de… Bir atık yönetimi planı
oluşturuluyor. Bir örnek
vereyim: İşte, bir milyon TL’ye
mi mal olacak? Personel gide-
riydi malzemesiydi bu bir
milyon lira, vergi olarak halktan
alınıyor. Biz de Çevre Temizlik
Vergisi diyoruz, ama o kadar
komik bir rakam ki. O yörede
yaşayan insanların ürettikleri
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atıklara çözüm bulmak zorun-
dayız. Devlet verse devletin
geliri de vatandaştan aldığı
vergilerdir sonuçta. Bunlar
yerel vergiler olarak yapılmalı.
Altyapı hizmetlerinde dünyanın
her tarafında çözüm böyledir.
Kanalizasyon yaparsınız, yol
yaparsınız, kaldırım yaparsınız,
asfalt yaparsınız. Kaynak
nereden yaratacaksınız?
Kaynak halkın verdiği vergiler.
Yani orada yaşayan insanların
bunu karşılaması gerekir.
Yoksa, bizim para makinemiz
yok. Yabancı ülke verdiği vakit
borç verir, size hiç kimse hibe
falan vermez. Çok güzel bir
projeniz olur, kültürel
konularda destek alırsınız, bir
iki tane de oldu böyle. Çünkü
bir kültür mirası, evrensel
değerdir, ona katkıda
bulunabilirler ama oldukça
sınırlı olur. Tutup da kimse
sizin kaldırımınız, yolunuz için
bağış vermez. Onun için yasa
bunun çerçevesini nasıl
çizmişse belediye o şekilde
uygulama yapabilir. Kanuna
göre yurttaşların ödemesi
gerekiyor bunu. Bu paradan
belediyeler gelir elde etmez,
doğrudan doğruya ilgili konuya
harcarsınız. Biz bunun üçte
ikisini toplayabilirsek ona da
razıyız diyoruz, çünkü
Adalar’ın bir özelliği var.
Adalar’da birçok binanın iki
veya üç cephesi var yola,
kaldırıma. Yatırım hizmeti
alırken bir cepheden tam
olarak alıyorsunuz maliyeti,
diğerinden yüzde 50 düşük
olarak alıyorsunuz. Diğer yüzde

50’yi de belediye karşılamak
durumunda. Şu anda da
Belediye’mizin, bu müteah-
hitlere 3 milyon liraya yakın
borcu var. Bu borcu nereden
ödeyeceğiz? Yurttaşlarımızın
ödeyeceği paradan.
– Ben şunu sormak istiyorum.

Diyelim ki 10 daireli bir

apartman var ve on bin lira
katkı payı var. Bu para 10’a
bölünerek ödenecek. Ama
orada tek bir ev varsa o on
bin liranın tamamını mı
ödeyecek?

– Tam öyle de değil. Arsa
payına göre yapılıyor, arsa
üzerinden yapılıyor. Şimdi karşı

kıyıya göre değerlendiriyorlar.
40 daireli bir apartman var.
Önüne isabet eden nedir?
Diyelim on bin liralık bir şeydir.
Onu 40’a bölersiniz veyahut
40’a bölmezsiniz de bir
tanesinin işte yüzde 2’dir bir
tanesinin yüzde 3’tür, şerefiye
payı falan var, arsa payına göre
değeri daha yüksek olanlar
daha yüksek meblağ öderler.
Bizde bir köşkü var kişinin,
üstelik vergi de ödemiyor eski
eser olduğu için. 3 milyon
dolarlık köşkte oturuyor
hemşerimiz, önünde isabet
etmiş üç bin liralık kaldırım
hissesi için para ödemek
istemiyor.

Ama burada bir ayırım
yapmak istiyorum. Mesela bir
villa bunu ödesin dediniz, ama
Ada’nın villa vasfı olmayan çok
eski evleri de var. 100 yıllık
120 yıllık, artık dökülüyor, o
da tek bir yer olarak o arsa
üzerinde, ona da gel on bin lira
öde diyeceksiniz. Belki orada
bir emekli oturuyor, on bin
lirayı yılda bile bir arada
görmüyor. Nasıl alacaksınız o
insanlardan? 

Dediğim gibi biz eşit olarak
ve yasalara uygun olarak
uyguluyoruz. 
– Başka kıstasları da var mı

diye soruyorum?
– Başka kıstası yok, hayır.
Belirli bir şey, binde ikiyi
geçemiyor, kıstas bu. Asla
bundan belediyeler gelir elde
edemezler, yasal olarak bu
mümkün değil; yalnızca bu
alanda yaptıkları harcamayı
karşılarlar. (Sürecek)
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Adalar’ın bir özelli¤i var. Adalar’da birçok binanın iki veya üç
cephesi var yola, kaldırıma.
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Yetimhane zamana hâlâ
direniyor
Korhan Atay

1Dünyanın yaflayan en büyük ikinci ahflap binası kabul edilen yapı 1898-1899 yıllarında bir Fransız flirketi
tarafından Prinkipo Palace adıyla 235 odalı bir otel ve kumarhane olarak infla edildi. ‹sa Tepesi’nin

zirvesindeki otel ola¤anüstü bir manzarayla çevriliydi. Bafllangıçta binanın yapımına izin veren 2. Abdülhamit
sonradan izni geri aldı ve inflaatı tamamlanmasına karflın yapı otel olarak hiçbir zaman kullanılamadı. 

Güneşli bir hafta sonunda, Adalar Müzesi Projesi’nin Kürasyon
Kurulu üyesi Sadık Karamustafa, Kalıcı Sergiler Küratörü Korhan

Atay, Sergiler Koordinatörü Deniz Koç, Koleksiyon ve Arşiv Sorumlu-
su Ayhan Albayrak, Proje Asistanı Koray Kakaliçoğlu Büyükada turuna

çıktılar. Amaç, sergilenebilecek objeleri saptamak ve tanıtılacak önemli
mekânlarla ilgili araştırma yapmaktı. Turun en önemli, görkemli ve
soluk kesici durağı Büyükada Rum Yetimhanesi oldu. Özel izinle gezilen
yetimhane kaderine terk edilmiş haliyle göz yaşartıcı durumdaydı.
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2O yıllarda Balıklı Rum Hastanesi’nde barınmakta olan Rum yetimlere
yeni ve büyük bir bina aranıyordu. Patrik 3. Yoakim binanın yetimhane

olarak kullanılmasını istedi. Osmanlı ‹mparatorlu¤u’nun büyük
bankerlerinden Leonidas Zarifi’nin efli Eleni’yi binayı satın almaya ikna etti.

3Bina, yalnızca yetimhane olarak kullanılması kofluluyla
Patrikhane’ye ba¤ıfllandı. Oteli yetimhaneye çevirmek

için binada tadilat yapıldı. Yetimler yeni binalarına 1902
yılında taflındı.



3Otel müflterileri için yapılan
görkemli tiyatro sahnesinde

yetimhanede kalan çocuklar çeflitli
gösteriler yapar, konserler verirdi.
Yetim çocuklar müzik e¤itimlerini
de bu kuyruklu piyanoda alıyordu.

4Tiyatro sahnesinin bulundu¤u büyük salona
bu merdivenden inilerek giriliyordu.

5Yüzlerce yetimin karnını doyuran büyük mutfaktaki kuzine, ocak ve
fırınların üzerindeki “Cubain Frères Ingénieurs Constructeurs - Rue

de Bondy - Paris” yazısı hâlâ aç›kça okunabiliyor.



5Yetimlerin yemekhanesine
1964 yılından bu yana, çatal

bıçak sesi ve yemek kokusu de¤il,
toz, küf ve terk edilmifllik egemen.

6Bir zamanlar çocuk kahkaha ve cıvıltılarının yankılandı¤ı
bu koridorda flimdi yalnızca karanlık ve ıssızlık var. 7Yetimlerin yattı¤ı yatakların baflucu demirleri flimdi bahçe

duvarındaki gediklerin kapatılması için kullanılıyor.



Defne Derneği’nin
düzenlediği festivalin ikinci

akşamı, Büyükada’daki
konserde sahnenin biraz
ilerisinde ayakta dikilmiş
İskeçe’den gelen topluluktan
Rebetiko dinlerken, gözlerimin
önüne, “Büyükada’da konser
vermeyi çok isterim” diyen ama
Adalar’ı hiç göremeden, üç yıl
önce 28 yaşında hayata veda
eden sevgili Barış Akarsu’nun
hayali geldi. 

Barış’la ölümünden birkaç ay
önce tanışmıştım. İyi bir
televizyon izleyicisi
olmadığımdan olsa gerek,
2004’te Akademi Türkiye Müzik
Yarışması’na katılıp birinci
olduğundan ve onu sevenlerin
“Barış’ı Anlayanlar Grubu-
BAG” adında bir grup
oluşturduğundan haberim
yoktu. Bu grubun
mensuplarından olan turizmci
iki arkadaşım, Barış’ın, pop
yarışmasıyla adını duyursa da
tarzıyla, duruşuyla iyi bir
‘rock’çı olduğunu söyleyerek,
“Farklı bir ışığı ve etrafında
adeta sevgi haresi var” diye
tanımlamışlardı onu. İlk albümü
Islak Islak’ı armağan etmişlerdi
bana. Sonra Barış’ın konserle-
rinde tanışıp dost oldukları bir
başka arkadaşlarını tanıştırdılar
bize. Barış’ın ikinci albümü
Düşmeden Bulutlarda Koşmam

Gerek’in Beyoğlu’nda yapılan
tanıtım konserine, onların
davetlisi olarak gittik. Barış’ı ilk
kez sahnede gördük, çıkışta
kahvelerimizi içerken masamıza
gelip ellerimizi sıktı.

Yarışma boyunca Barış’ın sıkı
destekçilerinden olan bu
arkadaşlardan biri, 28 Nisan

2007’de bizi onun Aydın
Sultanhisar’daki konserine de
götürdü. Konserden önce
Barış’la Aydın’da bir lokantada
yemek yedik. Doğduğu

Amasra’nın güzelliğinden ve
turistik öneminden, deniz ve
balık sevgisinden söz etti. Tam
önündeki balığı ayıklarken yerel
bir muhabir gelip kendisine
birkaç soru sormak isteyince,
tabağını öylece bırakıp başka
bir masada soruları cevapladı.
Yerine dönmüş soğumaya yüz

tutmuş balığın başına geçmişti
ki muhabirin aklına birkaç soru
daha sormak ve fotoğraf
çekmek geldi. Barış hiç sitemsiz
istenilenleri yaptı. Lokantadan

çıkıp şehirde tur attığımızda da
kendisini tanıyan, konuşmak ya
da resim çektirmek isteyen hiç
kimseyi geri çevirmedi.
Konserden sonra onu arka
kapıdan adeta kaçırdık; uzun
dalgalı saçları, sürmeli gözleri,
düzgün fiziği, güzel sesi, alçak
gönüllülüğü ve doğallığı ile
Barış’ın üç yılda ne çok hayran
edindiğini o gün anladık. 

Başrolünde oynadığı Yalancı
Yarim dizisi yaza doğru
Bodrum’u mekân seçince Barış
da 2007 baharında Bodrum’a
geldi. Ortak arkadaşlarımız
aracılığıyla onu daha sık görür
olduk. Bodrum’daki evimize iki
kez geldi. İkinci ziyaretinden
önce akşam Yalıkavak’ta
yemekteydik. O, dizi arkadaşla-
rıyla aynı masayı paylaşmasına
rağmen bizlerden ayrılmıyor,
ayaküstü masadaki ağabeylerini
1 no.lu, 5 no.lu diye numaralan-
dırıyor, performansını beğen-
mediğinin numarasını tepetak-
lak ediyordu. Barış dostlarıyla
şakalaşırken, arka masadan iki
hanım cep telefonuyla kendisini
fotoğraflamaya çalışıyordu.
Barış onları fark edince
aralarına girip fotoğrafı kendisi
çekti. Magazincilere ne kadar
uzaksa sokaktaki sade insanlara
o kadar yakındı. Haziranın
ortalarına rastlayan o gece
lokanta çıkışı dizi arkadaşlarını

Bulutlarda koflan Bar›fl için
Nilgün Pala
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atlatıp menajeri Neşe ile bizim
eve geldiğinde, terasta kaleye
karşı çok sevdiği tekilasını
yudumlarken Bodrum’da ev
alma hayalinden söz etti. 

Barış, 23 Haziran’da Bodrum
Kalesi’nde konser verdi.
Lösemili çocuklar yararına
ücretsiz sahneye çıktığı bu
konserde, performansının
doruğundaydı. (Veda konseriy-
miş!) Konseri ön sırada
izleyerek fotoğraflarını çektim.
Konser sonrası Torba’da Barış
ve Barışseverler birlikte eğlendi.
O gün Barış fotoğraf makinem-
deki konser karelerini inceledi
ve kırmızı, sarı ışıklar içersin-
deki görüntülerini çok beğendi,
arkadaşları bunlardan albümüne
kapak yapabileceğini söyledi. 

Ertesi öğlen için bir tekne
gezintisi organize edilmişti.
Ada’dan gelen dostlarımız ve
Bodrum’daki arkadaş grubu-
muzla Gümbet’ten, Barış ve
orkestrasından bazı arkadaşla-
rıyla beraber denize açıldık.
Barış o gün elinde gitarıyla bize
nefis bir potpuri ziyafeti çekti.
Teknede kurulan sofrada
yanımda oturuyordu, on
parmağını işin içine sokarak
balığı nasıl filetoya çevirdiğini o
anlattı, ben fotoğraf makinemin
kamerasıyla kaydettim. 

25 Haziran gecesi Bod-
rum’dan Ada’ya dönecektik.
Akşam Tuzla’da yemek yerken
ortak tanıdıklarla beraber Barış
çıkageldi. Bana “Abla gitmeyin,
kalın bu gece” dedi, “Uçakla
dönüyoruz, birazdan kalkmamız
gerek” deyince gülerek,
“Uçağım olsa ben götürürdüm

sizi” dedi. Bizi ayın 29’undaki
doğum günü partisine davet etti.
O akşam kızımızın
üniversiteden mezuniyet töreni
olduğunu söyleyip “30’unda
geliriz” dedik. Masadan
kalktığımızda o da kapıya kadar
geldi. Vedalaşmak için elimi
uzattım, o el sıkmakla
yetinmeyip kendi usulünce
kolunu boynuma dolayarak
yanaklarımdan öptü,
“Görüşürüz Nilgün Abla” dedi.
Onu son görüşümüzmüş! 

Eşim İstanbul’dan telefonla
nabzını yoklayıp İsveç çakısı
almıştı ona, ayın 30’unda
vermek üzere. Babasından
devraldığı bir meziyeti vardı
Barış’ın, eline bir ahşap veya

ağaç parçası geçti mi hemen
oyup şekillendirmeye
başlıyordu. O da hiç tanımadığı,
sadece resmini gördüğü
kızımıza mezuniyet hediyesi
olarak siyah bir bluz almış,
arabasının arkasına koymuş
geldiğimizde vermek için… 

30 Haziran sabahı Bodrum’da
uçaktan indiğimizde telefon
geldi İstanbul’dan, arayan
dayımdı, gazetede okumuş
“Barış hastanedeymiş, haberiniz
var mı?” diye soruyordu. Meğer
biz kızımızın mezuniyet
kutlamasındayken Barış,
sinyalizasyon ışığı olmayan
Torba’daki ölüm kavşağında
kaza geçirmiş. Doğum günü
partisinin yapılacağı otelde

dostları kendisini beklerken, o
gün uçaktan karşıladığı sevdiği
kızın kullandığı otomobille
kamyon altında kalmış. Sevdiği
ve arkadaşı ölürken Barış
komaya girmiş. Arkadaşlarımız-
dan hiç birinin dili varmamış
mutlu günümüzde bize bu habe-
ri vermeye. Hemen hastaneye
gittik, sonraki günler bir mucize
beklemekle geçti, ama olmadı.
Barış, o geleceği parlak, güzel
insan bir daha uyanmadı. Ölüm
haberi 4 Temmuz gecesi geldi. 

Barış’ı 6 Temmuz’da sonsuz-
luğa uğurladıktan sonra
albümlerini tekrar tekrar
dinledim. Adına yaraşır şekilde
savaşa düşman olduğunu
şarkılarında da dile getirmişti.
Düşmeden Bulutlarda Koşmam
Gerek albümündeki
‘Kayboldum,’ sözleri ve müziği
kendisine ait ‘Ben’ ve Ezgi’nin
Günlüğü için seslendirdiği ‘Leyla’
en sevdiğim şarkıları oldu.
Şarkılarında ölüm teması ne
çok yer tutuyordu! Genç ölüm,
sırasız ölüm ve bulutlar
üzerinde koşan Barış!

Barış’la Bodrum’da bir gün
Ada’dan söz etmiştik, “Adalar’ı
hiç görmedim, çok istiyorum
gelmeyi” demişti. Ada’da yapılan
festivaller konu olduğunda,
“Büyükada’da da konser verir
misin?” diye sormuştum, “İstek
olursa, önceden programlanırsa
tabii veririm, çok isterim”
demişti. Adalar’a hiç gelemedi,
oysa ismiyle, duruşuyla bir barış
festivaline ne çok yakışırdı. O
gece gözlerim sahnedeki gruba
takılı kalmışken, aklımda hep
sevgili Barış vardı…
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Elimizde olan bilgilerden ve
eski fotoğraflardan da

anlaşılabileceği gibi, Yorguli
plajının tarihi, on dokuzuncu
yüzyıla kadar uzanır. Örneğin
Sermet Muhtar Alus, 1890’lı
yılları anlatırken plajımızdan
da söz eder: “Yorgoli, şimdi
Yürükali. O vakit de deniz
hamamları vardı. Kadınlarınki
ve erkeklerinki yanyana…
Pedavraları [ince tahta] sımsıkı
kapalı olan kadınlar hamamın-
dan bazı ecnebi madamlar ve
matmazeller yasak masak
dinlemeyerek dışarı fırlarlar,

delikanlılar da çala kulaç
peşlerine düşerlerdi. Erkekler
hamamının bir hususiyeti de
paralılar ve cakacıların denize
çil kuruşlar, ikilikler, çeyrekler
atması; Rum çocuklarının dalıp
dalıp kapması…” Pars Tuğlacı
da Büyükada’da yirminci yüzyıl
başlarında Yorgoli bölgesinde
iki plajın bulunduğunu söyler.
“Bunlar çuvalla çevrilmiş birkaç
küçük kabineden ibaretti.
Kumsal’da ayrıca bir plaj daha
mevcuttu. Her üç plajı da Koço
Ligoros adında bir Rum
işletirdi.” 

Yorgoli’nin nasıl Yörükali’ye
(ilk dönemlerde Yürük Ali)
dönüştüğünü ise bilmiyoruz.
Herhalde 1933 yılında sinema-
ların ve otellerin adlarının
“talebe cemiyetlerinin baskı-
sıyla” Türkçeleştirilmesiyle eş
zamanlıdır. Niyazi Ahmet
Banoğlu ise bu değişimi bizzat
Atatürk’e bağlar. Bir yazısında
Adaların “milli” vasfını yitirmiş
bir belde olduğundan dem
vuran Banoğlu şöyle devam
eder: “Nur içinde yatsın,
Atatürk Aya Yorgi’yi [Yorgoli
olsa gerek] Yörük Ali’ye, Yat

Klübünü Anadolu Klübü’ne
elbete ki bugünleri düşünerek
çevirmişti.” 

Asrileştirilen plaj
1934 yılında, Adaları
Güzelleştirme Cemiyeti’nin
önüne koyduğu görevler
arasında, Yörükali Plajı’nın
“asrileştirilmesi”nin de
bulunduğunu daha önce
görmüştük. Aynı yılın
sonlarında yapılan cemiyet
kongresinde, “Yürük Ali
plajının yeni istimlâk kanununa
göre alınması meselesinin esas
itibariyle halledildiği” dile
getirilir. Plajın bir bölümü
Emlâk Bankası’na, bir bölümü
de özel kişilere ait
bulunmaktadır. İstimlak bedeli
yedi bin lira kadar tutmaktadır.
1935 yazına kadar istimlak
işlemlerinin tamamen
bitirileceği ve büyük bir plajın
temellerinin atılabileceği
umulmaktadır.”

İstanbul Belediyesi’nin açtığı,
Yörük Ali Plajı Proje
Müsabakasına 5 eser katılır.
Birinciliği Mimar A. Sabri ve

Yörükali Plaj›
Gökhan Akçura

‘Deniz Hamamlar›’
döneminde Yörükali: “‹stanbul
Büyük Ada Deniz hamamlar›
ve Yorgulu gazinosu” (Gökhan
Akçura Koleksiyonu)
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Emin Onat’ın projesi kazanır.
Mimarların “izah notu”nda şu
bilgiler yer alıyor: “İki tepe
arasında içeri doğru düz olarak
sokulan arazi vaziyetinden
istifade ederek, modern
plajlarda muhakkak bulunması
lâzım olan spor çayırı ve
kumluk; projede, bir taraftan
plajı erkekler kolu, diğer
taraftan kadınlar kısmı ve
hususî kabinelerle çevrilmiştir. 

“Giriş, kadın ve erkeklerin
hemen kapıdan ayrılmaları için,
iki kolun birleştiği yere
konulmuş; restoran şimdiki
terasların bulunduğu yerde,
kumluk ve denizle en sıkı
münasebette bulunacak şekilde
yapılmıştır. İki katlı olarak
düşünülen restoranın üst
kısmı, plaja girmeyerek yalnız
burada oturmak isteyenlere
mahsustur. Buranın girişi
plajdan tamamiyle ayrıdır.
Atlama kulesi; restoran,
kumluk ve çayırdan en güzel
görülebilecek bir yere
yapılmıştır.” 

Yarışmada birinciliği kazanan
proje, biraz parça parça inşa
edilerek iki yıl içinde
tamamlanır. Ardından plajın
kiraya verilmesi için gereken
ilan yapılır. İhaleye Koço (eski
işletmecisi Koço Ligoros
olmalı), Dimitri, Aleksandr ve
Hayri katılır. Yapılan açık

artırma sonucu plajı “Büyükada
Kumsal’da 35 numaralı yalıda
oturan” Hayri, 2500 lira teklifle
kiralar. Böylece Yörük Ali Plajı,
İstanbul’un yeni bir “asri plaj”ı
olarak hizmete girer.

Plaja vapur seferleri 
O dönemde Adalar’a vapur
seferlerini, Akay İşletmesi
düzenlemektedir. 

Adaları Güzelleştirme
Cemiyeti’nin girişimleri sonucu,
Yörükali Plajı’na da düzenli
seferler yapılmaya başlanır.
Örneğin 1938 yılı Seyrisefer
Yaz Tarifesi’ne göre, hafta
içinde Ada vapurları saat 8.45,
10.25 ve 12.50’de Yörükali
Plajı’na uğramaktadırlar.
Dönüşler ise 12.50, 14.50,
15.05, 16.00 ve 18.45’tedir.
Pazar günleri ise bunlara ara

seferler eklenmektedir. Bu
seferlerin kırklı ve ellili yıllarda
hemen hemen aynı yoğunlukta
yapıldığını vapur tarifelerine
bakarak söyleyebiliyoruz. 

Otuzlu, kırklı, ellili yılların
haftalık magazin dergileri
zaman zaman Yörükali Plajı’na
uğramadan edemez: Yedigün
yazarı İbrahim Alaeddin Gövsa,
1940 yılında “Yürük Ali plajı,
dünyanın hiç bir yerinde
bulunmayan o enfes dekoru
ile” geçen yılların kalabalığına
özlem duyduğunu söyler ve
devam eder: “Çamların koyu
nefti şemsiyesi altında pembe
mayosu ile kızıl topraklara
uzanan sıcak tenli güzel, bu yaz
dünyayı sarsan badirelere karşı
mütehayyir [şaşkın], durgun ve
mahzundur.” 1947 yılında bu
kez Her Hafta dergisinden

öğrendiğimize göre “Yürükali
Plajı oldukça tenha”dır. “Güzel
vücutlu bir kaç genç kız, bir iki
delikanlı ile su topu
oynuyorlar. Bir kotra, bir kaç
sandal, küçük koya
demirlemişler.” Adanın yerlisi
olan bir arkadaşı
röportajcımıza bilgi verir:
“Burası sabahları ömür olur,
iğne atsan yere düşmez.” İslam
Çupi ise ellili yıllarda
“Yürükali’de her sabah
bikinileri ile bir dizi yunus balığı
gibi sahile vuran, Yeşilçam’ın iki
seks ilahesi Luiza Nor ve Pola
Morelli’nin o muhteşem
vücutlarını” nasıl seyrettiğini
hatırlar! 

1948 yılından daha kapsamlı
bir tanıklık ise Akşam gazetesi
yazarı Cemalettin Bildik’ten
gelir. Bildik önce,Yörükali’ye

Yörükali iskelesinde vapur 
(Gökhan Akçura Koleksiyonu)
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sefer yapan vapurları ve
yolcularını anlatır: “Haliç’in
‘Tuzluk’ dediğimiz
vapurlarından biri tamir ve
tadil edilerek plaj seferlerine
tahsis edilmiş. Bu vapurun
yolcuları arasında pantalonlu
bayanlara pek sık rastlanıyor.
Karadan yolculuğu gözlerine
yediremeyenler haydi vapura…
Yiyeceklerini beraberlerinde
götüren ailelerden bir kısmı da
bu vapurla plaj iskelesine
çıkarak çam altlarına
yayılıyorlar. Masa ve iskemleler
kapanın elinde kalıyor. Oradaki
gazinoya ait olan bu masalarda
yemeklerini açıp etrafına
dizilenler pek çok…”

Cemalettin Bildik, plaj ve
gazinoyla ilgili gözlemlerini de
şöyle aktarıyor:

“Uzun boylu dikkat ve

tetkike lüzum olmadan
anlaşılıyor ki plaja gelenlerin
çoğu, banyolarını çamlar
altında bira ile yapıyor. Fiatları

hiç sormayın. Dört parça
kuşbaşı et bir şiş oluyor ve en
lüks gazinonun lokantasındaki
gibi yürekleri dağlıyor. Ayak

üstü bir şişe su 15, bir gazoz 25
kuruş olduktan sonra üst
tarafını varın siz kıyas edin
artık… Büyükada’nın birinci
sınıf gazino ve lokantasında bir
şişe buz gibi su 10, gazoz 15
kuruş olsun da plaj çamlığında
neden 15 ve 25’e alınsın?
Bunun gibi akıl ermeyen ve
tenkide müsait daha nice
meseleler var ki düzene
sokulmasını isteyenlerin orada
esaslı bir tetkik yapmalarını
icap ettiriyor. Mesela plajdan
ayrılarak çamlar altında
istirahate çekilmiş aile grupları
arasında gezintiye çıkan Tarzan
kılıklı delikanlıların bu
hareketlerine mâni olmak
muazzam bir iş midir? Deniz
kıyafetiyle ancak denizde ve
denize ait kumsalda dolaşılabi-
leceğini onlara öğretmek zor
bir iş olmasa gerektir. Bu
lâubalilik o dereceyi bulmuştur
ki setritavret kabîlinden bir
karış don giymiş delikanlıların
vapura kadar girerek yolcular
arasından geçtikleri ve
kendilerini vapurun üst
kısmından denize attıkları

1930’lu y›llarda Yörükali (Yorgoli)
Plaj› (Cengiz Kahraman Arflivi)

“Asrilefltirilen” Yörükali Plaj›
(Cengiz Kahraman Arflivi
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sık sık görülen çirkin manza-
ralardır.” 

1942 yılından itibaren Yörük
Ali Plajı’nın işletmecisi Avni
Girgin’dir. Ellili yıllarda
bastırdığı broşürde tesislerini
şöyle tanıtır: “Dünyanın en
güzel çam ormanlariyle çevrili,
sedeften bir koy üstünde
kurulmuş olan modern
Büyükada Yörükali Plaj ve
Gazinoları. Neş’e, sıhhat,
güneş ve zevk arıyanların
toplandığı tek yerdir.”

Altmışlı yıllardan sonra
1962 yılında hâlâ plajın
işletmecisi olan Avni Girgin,
İstanbul Ansiklopedisi’ne bilgi
verirken “Yürükali vapur
iskelesinin de kendisi
tarafından yaptırılmış
olduğunu ve hâlen vergisini bile
kendisinin verdiğini”
söylemiştir. İstanbul
Ansiklopedisi’nde Halûk
Akbay’ın yazdığı ‘Büyükada
Yürükali Plajı’ maddesinde yer
alan plajla ilgili sayısal bilgiler
ise şöyledir: “[Plajın] 82
kabinesi vardır. Her gün
ortalama olarak denize
girenlerin sayısı 150 kişidir;
fakat bâzan bu plajda denize
girenler 300-400 kişiyi bulur.
(…) Sahilden 25-30 metreye
kadar sığ olan su, gittikçe
derinleşmekte olup dip
tamamen tertemiz kum ve
çakıldır. Kabinelerin üstündeki
beton kısmı halk güneşlenmek
için kullanmaktadır. 10 kadar
müstahdemin çalıştığı Yürükali
plajında fiyatlar on yıl evvel
tanzim edilmiş bir tarife

üzerine olup duhuliye 65 kuruş,
1 kişilik kabine 135 ve 4 kişilik
aile kabinesi 500 kuruştur.
Gazino kısmı plajdan tamamen
ayrı olarak iskeleden başlayıp
yukarıya doğru, dört set
halindedir. Plajla gazinonun
ortasından iskeleye giden
beton yol geçmektedir.” 

1969 yılında ise bu kez
mimar Naki Erkılıç’ın
projesiyle Yörükali Plajı ve
Turistik Tesisleri adı altında

yeniden inşa edilir. 11 Temmuz
1969’da açılan işletmede 240
adet plaj kabini, 40 dinlenme
evi yer almaktadır. Ayrıca biri
Büyük (teraslarıyla 300 kişi
alabilen) diğeri ise Küçük
olarak adlandırılan iki de
gazino inşa edilir. Özellikle
Büyük Gazino’da, dönemin
ünlü ses yıldızları hafta sonları
konserler verirler.

Aradan bir kırk yıl daha
geçti. Yörükali Plajı aynı yerde,

esas olarak eski yapılarını
koruyarak duruyor. Beş yüz
metre uzaktan duyulan ilkel
tekno müziklerinden ve plajın
yeşil halıflekslerle kaplanmış
olmasından hoşlanıyorsanız
gidebilirsiniz. Elbette ne
çevrenizdeki insanlar, ne de
karşınızdaki deniz, anlattığımız
otuzlu yıllardaki gibi
olmayacak. Ama şöyle ya da
böyle Yörükali Plajı yüz yıldır
aynı yerde! Buna da şükür!

1930’lu y›llarda Yörükali (Yorgoli) Plaj› (Cengiz Kahraman Arflivi)
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Evveeet sevgili Adalılar…
Hatırlarsanız geçen

yazımda ‘ilkçilik’ten bahsetmiş
ve size başka örnekler vermeyi
vaat etmiştim. Bu ‘ilkçilik’ benim
uydurduğum bir kelimedir,
sözlükte yok. Af buyurun, pek
münasip gördüm.

Babamın, kaptan
arkadaşlarından birinin hediyesi
olan otomatik fotoğraf
makinesini bana verdiğinden ve
bunun, benim ilk gözağrım
olduğundan söz etmiştim.
Ondan hemen sonra bana yine
bir ilk olan, fermuarlı gömlek
hediye etti. “Bunun ‘ilk’i ne
olacak?” demeyin. O zamanlar
Türkiye’de fermuarın ne
olduğunu kimse bilmiyordu
daha. Sene 1935. Lise I’deyim.
Gömleği giyip de okula gittiğim
gün, öğle tatilinde, bahçede,
değil bir tek bizim sınıf, okulun
bütün öğrencileri sırayla
fermuarıma el atıp onu ilginç
bir oyuncak haline getirdiler.
Halimi tasavvur edebilirsiniz.

Çocukluğumda, müziğe olan
eğilimime rağmen annem,
evdeki piyanoya el sürmemi
yasaklamıştı. O, kız
kardeşlerim içindi. Annem
“Oğlumun müzisyen olmasını
istemem. Paşa oğlum mühendis
olacak” derdi. Eh dediği gibi de

oldu. 1944’de Yıldız Teknik’ten
mezun oldum. Sonra Yüksek
Mühendislik Üniversitesi’nde
mastır yaptım ve de ailedeki ilk
Yüksek Mimar-Mühendis
oldum. (Ama müziğin peşini de
hiç bırakmadım ha…)

1947 yılına kadar, yüksek
tahsilli azınlıklar, askerliklerini
subay olarak yapamaz, onbaşı
bile olamazlardı. Ama vaktinde
babam askerliğini yüzbaşı
olarak yapmıştı. Tek ayırım
silahsız olmasıydı. Bunun için
Veteriner Yüzbaşı diye bir de
unvan uydurulmuştu. Nedenini
bilemem… Kendisi de
bilmezdi…

Ben 1946 yılında askere
alınıp üç aylık eğitim için
Çankırı Hazırlık Kıtası’na
gönderildim. Lisede, yaz
tatillerinde bize yaptırılan, birer
aylık askerlik hazırlıklarını
dikkate bile almadılar. Akabinde
25. dönemini sürdürmekte olan
Ankara Yedek Subay Okulu’nda
eğitim alıp, İstihkâm Yedek
Asteğmeni olarak mezun
oldum. Bu da Cumhuriyet
devrinde, azınlık mensupları
arasında bir ‘ilk’ti. Atandığım
Çaycuma’da, 10. Kolordu’ya ait
tüm inşaatların kesin
hesaplarını ben yapardım.
Benim imzam olmadan

müteahhitler istihkaklarını
alamazlardı. Neyse, 1947’de
terhis oldum.

Efendim, insan bazı ilkleri
tabii karşılar. Mesela bir ailenin
ilk yüksek eğitimlisi olmak, ev
satın alabilen ilk ferdi olmak
gibi… Bazı sürpriz ilkler, adeta
insanın yeniden doğuşuna
neden olur. Bazıları ise
mecazen öldürebilir. Buna misal
olarak, hâlâ sık sık rüyalarıma
giren sevgili eşimin, Alzheimer
olmasını gösterebilirim. 5 yıl
sürdü, sonra onu kaybettim ve
adeta manen öldüm.

Ailemdeki ‘Efendi’ ve
‘Beyefendi’lerden sonraki ilk
‘Bey’ benim. İlk ev ve araba
sahibi olan benim. Bu ilkler

arasında, sevgili eşimle ilgili çok
öykü var, ama onları başka
zaman anlatırım. Söz.

1914’te evlenen annemle
babamın ilk evlatları benim.
Ama bunun için 7 yıl
beklemişler. Boyuna kaptan
arkadaşlarını gezdiren babamın
yüzünü ender gördüğümüzden,
annem de konuşkan bir kadın
olmadığından, bunun nedenini
öğrenemedik. Canım annemin
pek ilginç birkaç hoşgörü
öyküsü de vardır ki onları da
sonraki yazılarıma sakladım.

Şimdi gelelim beni günlerce
tesiri altına alan, yaşıma
bakmadan havalara uçurup
mutlu eden son ‘ilk’ime…

Bundan üç ay önce, İstanbul’a

B‹Z GER‹DE KALANLAR

‹lkçilik
Vahe Lusarar
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gelen ve takriben 40 kadar
Amerikalı gençten oluşan bir
tiyatro grubunun yöneticisi olan
Amerikalı bir hanım, evimizi
ziyaret etti. Gönüllülerden
oluşan bu ekip muhtelif
ülkelerin farklı şehirlerinde
müzikal oyunlar
sergilemekteymiş. Evimizin
tiyatro salonunu görmek istedi.
Başrahibemizin önerisiyle
kendisini gezdirdim.
Malumunuz, az buçuk da olsa
birkaç lisan da biliyorum ya…

Salonumuz güzeldir ama
sahnemiz o kalabalık ekibe
küçük gelir. Onlar da
provalarını bizde yapıp
gösterilerini daha uygun bir
mekânda sergilemeye karar

verdiler. Bir başka önemli
sorun da ev sakinlerinden
birinin oyuna iştirak etmesi
konusu idi. Başrahibe beni
odasına çağırıp “Bayram
toplantılarımızda senin sık sık
şarkı söyleyip dans ederek
animatörlük yaptığını bildiğim-
den, bu işe seni uygun gördüm”
dedi. Şaşırdım. Ben o çat pat
İngilizcemle nasıl
oynayabilirdim? Ama sonra,
topu topu dört cümle
ezberleyip, genelde grup
danslarına katılacağımı
öğrenince bir heves kabul
ettim.

Prova için kararlaştırılan bir
sonraki cumartesiyi heyecanla
beklemeye koyuldum. Günü
geldiğinde, önce yönetmen
Bayan Tony Altuğ ve
çalıştırıcıları drama hocası Bay
Tom’la tanıştım. Sonra bütün
gençler tek tek “How are you?”
diyerek elimi sıktılar. Çok
tatlıydılar. Olay da çok heyecan
vericiydi.

Seçtikleri müzikal The
Wizard of Oz yani Oz
Büyücüsü diye bilinen oyundu
ve üç saat sürüyordu.
Haftalarca, uzun provalar
süresince yorulmamam için,
yönetmen hanım beni sürekli
kolladı. Köşeye benim için bir
sandalye koyup oturmamı
sağladı. Ee… Ne de olsa yaş
kemalde… Oynayacağım
general rolü için beni
bilgilendirdikten sonra, danslara
katılma durumumu ve
hareketlerimi serbest bıraktı.

Doğrusu olayı hemen kaptım.
Söyleyeceğim o İngilizce

cümleleri de hemen öğrendim.
Üstelik şivemi de pek
beğendiler. Onlar beni çok
becerikli bulurken ben de
onların kendilerini nasıl bir
ustalıkla yerden yere
attıklarına, nasıl bir çeviklikle
dans ettiklerine hayret
ediyordum.

Nihayet beklenen gün geldi
çattı. Heyecan dorukta.
Uzatmayayım, 3 temsil
Bakırköy’de eski bir sinemadan
dönüştürülmüş Büyülü
Sahne’de, dördüncüsü de
Kadıköy’de Acıbadem Doğuş
Üniversitesi salonlarında
gerçekleşti. Her seferinde de
Kurtuluş’ta oturan genç bir
Amerikalı oyuncu gelip beni
evden aldı, akşam tekrar
bıraktı.

Altın rengi pelerinim, kürk
kalpağım, gençlere şarkılarda
eşlik edişim, kendi uydurduğum,
bir generale uygun düşen
hareketlerim ve onca gencin
gürültüsünü bastıran sesimle
söylediğim cümleler, çok
beğenilmiş olmalı ki son
selamımda salon alkıştan
gümbür gümbür gümbürdedi.
Çocuklar, gençler ve bir
ihtiyar…

Bu unutulmaz heyecanı, gayet
tabiidir ki sevgili Bercuhi’yle
paylaştım. Zaten provalar
süresince olayı izliyordu. “Ben
bunu hiç kaçırır mıyım?”
diyerek son temsile benimle
geldi. O da kendi açısından
anlatır belki bilemem, ama ben
şu kadarını söyleyeyim ki
90’ına basmış bir ihtiyarın,
hayatında ‘ilk’ defa sahneye

çıkması, ömrüne gün katar
inanın. Alın size bir ilk daha…

Dedim ya… İnsan, hayatında
kimi olaylarla, tesadüflerle,
mecazi olarak bin kere doğar,
bin kere ölür. Beğenilerinize
sunduğum şiirimde bu konuya
ta 1970’te değinmişim ben
meğer… Hadi bay bay…

YENİDEN DOĞUŞ

Bazen yaşamımız bir anını
Bir gülümsemeye borçlanır
Bazen bir yudum su
Bize yeni bir hayat verir
Bir güzellik bir bakış
Bir sarılış bir sesleniş

Sevgilim kollarını aç
Sıcak bir günde
Denizde atılan bir kulaç
Kulağımda birkaç dım dım
Burgaz’da atılan ilk adım
Yaprakların hışırtısı
Tatlı bir bülbül sesi
Bir gece bir dolunay
Bir Haziran onyedisi
Derinden bir oh çektirir
Bu uğurda bin kez ölünür

Dünyaya geldik bir kere
Dünyaya geliriz bin kere
Sevdikçe yeniden
Sevildikçe yeniden
Güzeli güzelliği gördükçe
Yine yeniden doğarız

Bir senfoninin yeni bir
yorumuyla

Biz yeniden doğarız…

Vahe Lusarar
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İnsan neden sorgular, neyi
tenkit eder, kime anlatır

bütün bunları? 
Bu soruların net cevabı,

kanaatime göre, sevdiği, birlikte
yaşadığı, ortak paylaştığı yer
ve insanlar olmalıdır. 

Altmışaltı yıldır yaşadığım
ilçemin her geçen gün gelişen
dünya şartlarına göre, değişen
yüzü ve Belediye’mizin birlikte
yaşadığı insanlarını üzen, kimi
zaman da tahammül sınırlarını
aşan ‘eksik hizmetler’ini
yazmadan önce çok düşündüm.
İmdadıma devlet adamı
merhum İsmet İnönü’nün,
malum veciz sözünde serdettiği
‘korkmamak’ deyişi yetişti.
Şimdi bunları yazarken,
korkmamanın bedelini
ödeyeceğimi de biliyorum.
Daha önceleri de yazdığım
düşüncelerimden dolayı,
mahalli yöneticilerinin iş yerime
uyguladığı ilgisiz para
cezalarıyla karşılaşmıştım. 

Geçmifl dönemler
Maziye bakıp düşündüğüm
zaman, geçmiş dönemlerde
siyasi güç sahiplerinin,
kendilerini tenkit edenlere
karşı neler yaptıklarını
hatırlıyorum. Kırşehir
vilayetinin bir gecede nasıl ilçe
yapıldığını, muhalif gazetelerin
boş sütunlarla çıktığını, basın

mensuplarının tıkıldığı başkent
hapishanesine ‘Ankara Hilton’
dendiğini, işten çıkarılan
gazetecileri, susturulan
kalemleri hep gördük,
görüyoruz. Ne yazık ki yasaklı
demokrasinin daha da devam
edeceği ülkemde, gelecek
kuşağın göreceklerini içim cız
ederek tahmin ediyorum.
Eğitim çıtası yükselmedikçe,
yasaklı demokrasi, demokrasi
diye yutturuldukça böyle
gelmiş, böyle gideceğe benzer. 

Kimlik de€iflimi
Evet, bu girizgâhtan sonra
söylemek istediğim ne mi? 

Bu ilçeyi, yirmi beş yıl
yöneten belli bir siyasi

düşüncenin mensupları, ilçe
kimliğini değiştirdi. Adalar,
İstanbul’un incisi, Marmara’nın
ortasında bir saksı, yavaş
hayatın ilk temsilcisi, bisiklet,
fayton ve eşeklerle ada içi
ulaşımın yapıldığı sayfiye yeri
gibi özelliklerini hızla terk
ederek günübirlikçilerin
kirlettiği, bisikletle hız testi
yapılan, bahçe ve meskenlerine
tecavüz edilen, sezonluk
çalışanların edepsizliklerine
müsait, kısaca kabahat işlemeye
elverişli bir ilçeye dönüştü.
Saygının kitaba hapsedildiği,
hırsın egemen olduğu,
işportacı ve seyyar satıcı
cenneti, esnafının marketlere
yenildiği, sokaklarında motorlu

resmi araçlarının cirit attığı,
scooter’ların kullanımında çifte
standart uygulandığı, kaçak
inşaat yapımının sıradanlaştığı,
kaldırımların işgal edildiği, ama
kimi esnafa kaldırıma çıkma,
küçük bir rampa koyma
toleransı gösterilmediği,
yağmur sularının gezinti
yerlerinde toplaştığı
gölcüklerin ve devamında
sivrisineklerin oluşmasına göz
yumulduğu, insanlarının
birbirine saygıda kusur ettiği,
dedikodunun had safhada
yapıldığı bir kasabaya
dönüştürüldü. 

Ne bekliyoruz?
Yeni bir seçim ve yeni bir
görüşün yeni yönetimi, bir yılı
aşkın süredir iş başında. Şimdi
bu yeni yönetimden bir yıldır
beklediklerimizin hangisine
kavuştuk? Bir yıl bekledikten
sonra bu soruya iyimser cevap
vermekte hayli zorlanıyorum.
Elbette yirmi beş yılın yanlış
uygulamaları, sihirli bir
formülle bir yılda düzeltilemez.
Hele anakentten gelmeyen
maddi destek de düşünülürse
sihirli değnek beklemiyoruz. 

Ama ne bekliyoruz biliyor
musunuz? Kolay ve pratik
müdahalelerle bir şeylerin
rayına oturmasını. Bunun için
de hep söyledim, gene de

Beklentilerim, beklemedeyim
Ahmet Tanrıverdi
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söylüyorum, halkıyla diyalog
içinde olan belediye, kolay
çözümü üretir. Halkın
temsilcisi olarak seçilen meclis
üyeleri, siyasi kimliklerinden
arınamadıkları, ahbap
ilişkilerine değer verdikleri
sürece ilçe halkının değil, bir
gurubun temsilcisi olur. 

İlçenin dinamik güçleriyle
temasa geçmek, elbirliğiyle

nelerin başarılacağına önemli
bir argümandır. Dinamik
güçleri doğru anlamak gerekir.
Belli cepheden seçilen bireyler
‘güçsüz güç’ü temsil eder.
Farklı cephelerin farklı
görüşlerine sahip bireylerle
oluşan topluluk ise ‘güçlü güç’ü
sergiler. Herkesi kucaklayan
belediyenin, önerime uyması
sağlıklıdır, fayda getirir. Farklı

seslerin, farklı düşüncelerin bir
ahenk içinde organize edilmesi,
Belediye maestroluğunda bir
Adalar Senfonisi yaratacaktır.

Sevgi istiyorum, dargınlık
değil…

Kucaklanmak istiyorum,
itilmek değil…

Saygı istiyorum, haksızlık
değil…

Adalar benim, senin,
hepimizin. Ne dersiniz?

Dolgu alanındaki Atatürk heykelinin arkasına saklanmıfl olan,
Büyükada’ya 1961 yılında Anadolu Kulübü’nün yardımıyla dikilen
ilk Atatürk heykel-rölyefinin lay›k oldu¤u yere konmasını Adalar
Belediyesi’nden rica ediyorum.

CAN DOSTLAR CANLARIYLA G‹D‹VER‹YOR

14 Haziran Pazartesi günü Zincirlikuyu’da çocukluğumdan bu yana
komşum, iyi bir dost ve arkadaşım Ümran’ı çok sevgili efli Mahmut’un
yanına uğurlarken, bizim kuşağın sıra numarasında kaçıncı olduğumu
düşünmeye başlamıştım.

22 Haziran Salı günü yağan yağmurun altında Teşvikiye Camisi’nin
avlusundaki musalla taşında Adalar’ı gördüm. Benim için ailem neyse
Adalar Su Sporları Kulübü de o. O gün ailemin gülen yüzlü ferdi, ismi
gibi yumuşak insan İpek Safer, daha önce sonsuzluğa göçen annesinin,
Ahmet’in, Ümit’in, Sabri’nin, Golyo’nun, isimlerini yazmakta zorlandığım
diğer arkadaşlarımın, kurucu yöneticilerimizle üyelerimizin yanına
uçuverdi. Bizim kuşağın güzel insanları, haziran ayında Adalar’a ‘canlılık’
getirmeyi unutmuş görünüyor. Can dostlar canlarıyla gidiveriyor. Adalar
cansız bedene dönüşüyor. Sevincim o ki önerimi hayata geçiren Belediye
Başkanı Mustafa Farsakoğlu, ışıklar içinde yatan Mehmet Bölük’ün ad›n›,
Belediye Meclisi’nden oy birliğiyle geçirip Büyükada Çınar Meydanı’nda
kurulacak kültür kompleksine verme kararını, Türk-Yunan Dostluk
Festivali’nde açıkladı. Şimdi sıra Büyükşehir Belediye Meclisi’nde. Bu ad›n
onaylanması için AKP’li kardeşlerim de umarım aynı vefayı gösterecektir.

‹pek SaferÜmran Korkmaz Mehmet Bölük
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– Merhaba Raffi, yıllar sonra
seninle böyle karşılaşmak ne
güzel. Bana biraz kendinden
bahseder misin? 

– 1944’te İstanbul’da doğdum.
Evliyim. 29 yaşında bir kızım
var, adı Eugene. Yeditepe
Üniversitesi’nde burslu oku-
du. Yüksek Onur Belgesi’yle
bitirdi. Ayrıca Boğaziçi
Üniversitesi’nin Ekonomi
Bölümü’nden başarı ile mezun
oldu ve çalışma hayatına

atıldı. Oğlum Burak 25 yaşın-
da, Dawn sendromlu; dünya-
nın en tatlı çocuklarından
biridir.

1957’de anne-baba ve kız arka-
daşımın teşvikiyle gitar
öğrenmeye başladım. Gitar
eğitimim 1964 yılına kadar
sürdü. Üç, dört ay, adını
söyleyemeyeceğim bir kişiden
ders aldım, ama benim asıl
hocam Andrea Paleoglos’tur.
1964’te askere çağrıldım ve

askerlik görevimi iki yıl
boyunca değişik orduevle-
rinde gitar çalarak yaptım. Bu
zaman zarfında, bazı subay
çocuklarına da klasik gitar
dersleri verdim. 

O yıllarda gitar Türkiye’de pek
tanınmıyordu. Gerçi Andrea
Hoca’mın çok iyi yorumcu
öğrencileri de vardı, fakat
Türkiye’de klasik gitarı gerek-
tiği gibi tanıtamamışlardı. 

Askerden dönünce tam bir yıl
Galata Kulesi’nde her gece
gitarımla klasik parçalar
çalarak program yaptım. Bu
arada resitaller de verdim.
İnsanlar yavaş yavaş klasik
gitarı tanımaya başladılar.
Kısa bir zaman sonra birkaç
öğrencim oldu. 

Gitardan önce ağız mızıkası
çalardım, hatta okullarda
küçük çapta konserler bile
verdim. Aslında ben
konsertist değilim, eğitimci
yönüm ağır basar.

– Ben seni gitarist olarak tanı-
dım. Raffi, niçin gitar? Ailende
başka müzisyen var mı?

– 1957’de radyoda Alexandre
Zamboğlu adında bir gitar
topluluğu vardı. O grubu
dinlerken gitara karşı ilgi
duymaya başladım. Ağabeyim
akordeon çalardı.

– Gitara ilk dokunduğun anı
hatırlar mısın? Hocaların
kimlerdi? Kaç yaşında
başladın gitara, kimin
desteğini gördün?

– İlk gitara dokunmam üç dört
ay bilgisiz bir hocadan ders
alırken oldu. Elime bir yaka
balenası verip nota mota

öğretmeden, sözüm ona beni
eğitmeye başladı. Bunu
unutamadım. 

İkinci hocam Yunan asıllı ve
dünyanın en büyük hocala-
rından sayılan Andrea
Paleologos oldu. Yıllarca,
Türkiye’den ayrılana kadar ve
hiç aksatmadan ondan ders
aldım. 1964 yılında Yunan
tebaalı olduğu için Yunanis-
tan’a gönderildi. Sanat çevre-
sinde bu çok büyük bir
kayıptır. 

13 yaşımda gitara başladım ve
en büyük desteği kadim dos-
tum Misak Toros’tan aldım.

– Müzik eğitiminde eksik
bulduğun, olmasını arzu
ettiğin bir şey var mı? Gitar
eğitimi gördüğün yıllardan bu
yana eğitim sisteminde bir
reform var mı?

– 1966 yılından sonra öğrenci-
lerimin sayısı çoğaldı ve ben
kendi eğitimimde bazı eksik-
likler olduğunu fark ettim. İlk
başta müzik teorimin gelişme-
sini sağlamam lazımdı. Maale-
sef ben bunu kendi imkân-
larım ile sağlamaya çalıştım.
Bahsettiğim yıllarda
Türkiye’de konservatuvar-
larda gitar bölümü yoktu.
1967-1968 yıllarında, benim
konservatuvarda gitar bölümü
açmam istendi. Maalesef,
benden istenen haftanın üç
gününü bu işe ayıramadım.
Tüm zamanımı öğrencilerime
ayırıyordum. İşte bu yüzden
yıllarca üniversitelerde gitar
bölümü açılamadı. Şu an çok
mutluyum, çünkü artık
konservatuvarlarda gitar

Klasik gitar duayeni

Raffi Arslanyan
Sosi C›ndoyan



bölümü var ve hocaların
hemen hemen hepsi ya benim
öğrencilerim ya da onların
öğrencisi. Lâkin beni mutsuz
eden bir durum var. Konser-
vatuvarların dışında, birçok
bilgisiz ve hoca olarak geçinen
kişi, klasik gitar dersi veriyor.
Bu çok önemli ve çok
tehlikeli.

– İlham aldığın besteciler
kimler? Hangi saatlerde, hangi
ortamlarda ilham alırsın?

– Romantik devrin bestecileri.
Son 25 yıl kendim için gitar
çalmadım. Bunu dostlarım
bilir. Benim en büyük arzum
öğrencilerimin en iyi şekilde
klasik gitar çalmaları. Benden
çok daha iyi çalan o kadar çok
öğrencim var ki benim gitar
çalmamın önemi olmadığını
görüyorum. Kendim için gitar
çaldığım zaman, akşamın geç
saatlerini tercih ederim.
Etrafımda dostlarım olsun,
dinleyicilerim olsun isterim. 

– 2008 yılında, öğrencin Celil
Refik Kaya’nın konserini
beğeniyle ve gururla izledim.
Sen bir eğitimcisin. Öğrencile-
rin içinde onun kadar istikbal
vaadeden gençler var mı? Kaç
öğrencin oldu?

– Celil, kültür merkezlerinde
konserler verdi. Ona yakın
yetenekli öğrencilerim oldu.
Yüzlerce öğrenciye grup
halinde değil, kendileriyle tek
tek uğraşarak ders verdim.
Onların arasında bugün
şöhretli Türk pop müziği
sanatçıları da var.

– Evlisin. Evlilikle müzik aşkı
nasıl yürüdü?

– Eşim Kalipso’nun sabrı
sayesinde yürüdü.

– Özel hayatında müziğin ve
gitarın yeri nedir? Hobilerin
var mı?

– Hayatım boyunca, çocuklu-
ğumdan bugüne kadar müzik-
siz günüm olmadı. Gitarla
bütünleştim. Tek hobim olta
ile balık avlamak.

– Çocuklarının aynı mesleği
seçmesini destekler miydin?

– Hayır. Hayır, çünkü eğitimci
olmak kolay bir iş değil, çok
sabır ister. Ben çok sabırlı ve
aynı zamanda çok idealist ol-
duğum için, büyük bir zevkle,
hocalığı 45 yıl yürüttüm. Tür-
kiye’nin en iyi klasik gitaristleri
benim öğrencilerim.

– Unutamadığın bir anını lütfen
kısaca anlatır mısın?

– Hangi birini anlatayım sana.
Bir gün, ödül töreninde öyle
heyecanlandım ki… Yok yok,
onu yazma. Kalipso, hangisini
yazalım? Yardım edin bana.
Haa, tamam… Gençken ba-
şımdan geçen bir olay var,
onu yaz Sosi. Gençlik işte, çok
sevdiğim bir arkadaşımın ısra-
rıyla konserden önce, güzel
bir içki içtik ve ben o gün
sahneden inmek bilmedim,
programdaki çalacağım parça-
ların sırasını alt üst ettim.

– Eh! Aferin sana. Arkadaş
kurbanı olabilirdin. Ama iyi ki
de kandırmış seni. Bak, şimdi
hoş bir anı oldu. Müzikle iç
içe, müzikle dopdolu bir hayat
geçiriyorsun. Söyler misin,
müzisyen olmak nasıl bir şey?
Gitar olmasaydı hangi
enstrümanı seçerdin?

– Müzisyen olmak, müziksiz
yaşayamayacağımı anlamak
demektir. Gitar olmasaydı,
gitarı yaratırdım.

– Gitar sana ne verdi? Gitarist
olmasaydın nasıl bir hayatın
olurdu? Gitar başka bir
faaliyetini engelledi mi?

– Gitar ruh sağlığımın gelişme-
sini sağladı. Gitarist olmasay-
dım balıkçılık yapardım
herhalde. Gitar önemli ölçüde
hiçbir faaliyetimi engellemedi.

– Müzikle ilgili önerilerin var
mı? 

– Olmaz olur mu? Müzik kulağı
olan her gencin kesinlikle bir
enstrüman çalmasını öneri-
rim. Ruh sağlığını geliştirmek
ve kötü ortamlardan uzaklaş-
mak için kesinlikle müzikle
uğraşmalarını öneririm.

– Klasik müzik ve çağdaş genç-
lerin tercihi pop müzik hak-
kında neler söyleyebilirsin?

– Bence metal müzik dışında
her genç herhangi bir müziği
tercih edebilir, yeter ki o
müzik kaliteli olsun. Ben
şahsen her türlü müziği
dinlerim, ama tercihim tabii ki
Klasik Batı Müziğidir.

– Peki Raffi, gitardan başka
olmazsa olmazların var mı?

– Başta ailem ve denizdeki
balıklar.

– Sanatçılar seçilmiş insanlardır.
Bizler farklı düşünen, farklı
hisseden duygusal insanlarız.
Nasıl bir dünya olmasını
isterdin?

– Keşke savaşlar olmasaydı, kan
dökülmeseydi, insanlar mutlu
olsaydı, çocuklar ağlamasaydı,
huzur dolu bir dünya olsaydı.

– Sevgili Raffi. Sen Adalısın.
Burgaz Adası’ndan
Büyükada’ya geçitin. Neden?

– Kırk yıl Burgaz Adas›’nda
yaşadıktan sonra biraz
değişiklik yapalım dedik.

– Şu son yıllarda değişen o
kadar çok şey var ki nostalji
yapmamak elde değil. Benimle
aynı fikirde misin?

– Tabii. Eski samimiyeti, kaliteyi
arar oldum.

– Değişen toplumla yaşanan ve
yaşanamayan şeyler var. Ada-
lar’da nelere yabancılaştık?
Neye özlem duyuyorsun? 

– Başta denizin kirlenmesi beni
üzüyor. Balık türleri azaldı.
Gırgırların ada civarında avla-
nıp zayiat vermeleri canımı
sıkıyor. Denizin tabanı yok
oluyor ve en kötüsü de ağları
yuvalara takıp sonra da çeke-
meyip denizin dibine bırakı-
yorlar. Toplum değişti, değer-
ler değişti, ben Adalar’da ya-
şanan eski asaleti özlüyorum.

– Adalar’da yapılacak bir
organizasyona davet edilirsen,
gitarınla katılmak ister misin?

– Tabii, memnuniyetle.
– Teşekkürler Raffi. 
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Ifl›lt›l› yap›tlar

Geçtiğimiz günlerde sık sık
uğradığım Adaevi’nin

alçakgönüllü sergi salonuna
girmek için ayağımı eşikten içeri
atarken bir ‘ışıltı’ karşıladı
kapıda beni. Bu çok yakından
tanıdığım mekânı böylesine
farklılaştıran şeyi algılayamadım
ilk anda. Ama gözlerimi
duvarlarda dolaştırdığımda
durum anlaşıldı. Duvarlarda
rengârenk ve ışıltılı objelerden,
mozaik tekniğiyle yapılmış
tablolar beni içeri çağırıyordu.

‘Işıltılı’ sözcüğünü benzetme
amacıyla kullanmadım. Tablolar
gerçekten, üzerlerine vuran ışığı yansıtan
renkli porselen, mia piori, parlak cam, ayna,
seramik, inci, fayans, çeşitli tekniklerle
parlatılmış çakıl taşı ve deniz
kabuklarından yapılmıştı ve kapıdan giren
herkesi kendilerini daha yakından izlemeye
davet ediyordu.

Ben de bu davete uydum ve hatta daha da
ileri giderek bu daveti sizlerle de paylaşmak
istedim ve tabloların yaratıcısıyla küçük bir
söyleşi yaptım. İşte mozaik sanatçısı Sinem
Ertuğrul’un anlattıkları:

“İzmir’de yaşıyor ve Alsancak Gül
Soka€›’nda bir vejetaryen lokanta
işletiyordum. 5 yıl kadar bu işle

uğraştım. Bu arada
Belediye’nin açtığı
ebru kursuna
katıldım ve orada
Brezilyalı bir hanımla
tanıştım. Cris
Prandini Sakıpağa
adındaki bu hanım,
Türkiye’ye gelin
gelmeden önce
mozaik sanatıyla
uğraşmış. Bir gün
kurs arkadaşlarımıza
daha önce mozaik
tekniği ile yaptığı
tablolarını gösterdi.
Sınıftan kimsenin
ilgisini çekmedi. Ama

ben çok etkilendim ve “Öğretmek
isterseniz ilk öğrenciniz olurum” dedim.
Gerçekten de Cris Prandini bir kurs açtı;
önce ilk öğrencisi, sonra da arkadaşı
oldum.

Bu sanatla uğraşırken ‘kendimi çok iyi
ifade edebildiğimi’ fark ettim ve bilgimi
derinleştirmek üzere İtalya’ya gittim.
Ravenna’da Sculo Arte Del Mosaico’da
klasik mozaik eğitimi aldım. 10 yıldır
mozaik sanatı ile uğraşıyorum.

Klasik mozaik eğitimi aldım ama, klasik
tekniği daha renkli ve farklı bir şekilde
yorumlamak istedim. Çünkü ustalar klasik
teknikle en güzellerini yapmışlar zaten.

Benim yaptıklarım onları
tekrarlamak olacaktı. Bunun

yerine farklı bir yorum
yapmak bana daha

uygun geldi. Genelde
insanlar eski ya da
klasik mozaik
görmeye ve
çalışmaya yatkınlar.
Ben mozaiği bu güne

uyarlamak istedim. 
İtalya’dan döndükten sonra İzmir’de bir

atölye açtım ve 2 sene süreyle yaklaşık 40
kadar kişi ile öğrendiklerimi paylaştım.
Urla’da Necati Cumalı Kültür Evi’nde
çalışmalarımızı sergiledik. Alaçatı’da
workshop tarzı bir çalışma yaptık. Daha
sonra İzmir Fransız Kültür Merkezi’nde
kişisel bir sergi açtım. Ama eşimin işi
nedeniyle Çanakkale’ye taşınınca atölyeyi
oraya taşıdım ve orada da küçük bir grupla
mozaik çalışmaları yaptık. Şimdi de gene
eşimin işi nedeniyle İstanbul’dayız.

Bu sergimde ilk kez tablolarımı
isimlendirdim. Aslında yaparken neler
hissettiğimi ve bitirdiğimde bende
uyandırdığı duyguları ad olarak verdim
onlara. Çünkü pek çok şey göründüğü gibi
değil. Tablolarım da öyle; uzaktan bir kuş,
bir portre, bir çiçek ya da bir ayna
görüyorsunuz, ama yakından bakınca
hepsinin çok farklı objelerden yapıldığını
ve küçük ayrıntıların birleşmesi ile bir
bütün oluşturduklarını görüyorsunuz. Ben
hayata bakışımı yansıtıyorum tablolarıma.
Biraz ürkek ve özün ayrıntılarda gizli
olduğuna dair bir bakış bu. 

Gezmek ve Adalar’ı tanımak için
geldiğimizde Adaevi’ni keşfettik ve sonunda
bu sergiyi gerçekleştirdik. 

Çok da iyi oldu; bu sergi ve mozaik
Ada’ya çok uygun düştü bence…” (Esra
Koç)

haberler
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Ada Gönüllüleri Derneği tüm adalardaki
ilköğretim öğrencilerinin katılacağı,

ödüllü bir kompozisyon ve resim yarışması
düzenledi. Yarışmanın konusu Benim
Ada’m (Hayalimdeki Ada). Resimler
istenilen teknik malzemeyle A3 resim
kağıdına yapılarak 10 Temmuz’a kadar
teslim edilecek. Resim jürisi Oya İslimyeli,
Selma Ertovi ve Tatyana Çeliktop’tan
oluşuyor. Kompozisyon jürisinde ise Ataol
Behramoğlu, Metin Hakyeri ve Ahmet
Tanrıverdi yer alıyor. Ödüller 16 Tem-
muz’da törenle açıklanacak. Dereceye
giren tüm eserler, Adalar’da çeşitli açık ve
kapalı mekânlarda sergilenecek. Yarışmada
ilk üç dereceye girenler yaz döneminde
Adalar Su Sporları kulüplerine serbest giriş
hakkı kazanacaklar.

Dernek yetkililerinden Mari Erikman,
diğer faaliyetleri konusunda da bilgi

verirken, öncelikle Adalı çocukları kültürel
etkinliklerle buluşturan çalışmalar
yaptıklarını belirterek “Derneğimizin
girişimiyle, Tekfen Holding sponsorluğunda
temin edilen Dersimiz Atatürk filmi,
Heybeliada Deniz Lisesi Komutanlığı’nın
sinema salonunu tahsis etmesi üzerine 26
Mayıs günü Adalar İlçesi’nde öğrenim
gören 1250 öğrenciye seyrettirilmiştir”
dedi. 

Deniz otobüsü iskelesini 23 Nisan
Caddesi’ne bağlayan ve gerek ergonomik
gerekse estetik yönden mahzurlu olan
merdivenlerin, eski bir Adalı olan Özden
Kolay’ın sponsorluğuyla yeniden inşa
edildiğini de belirten Erikman, “Ada aşığı
merhum babasının adını yaşatmak için
yaptığı bu duyarlı davranış dolayısıyla Sn.
Özden Kolay’a minnettarız. Ada’ya katkısı
olacak duyarlı Adalıların değişik katkılarını
bekliyoruz” açıklamasını yaptı.

Erikman, “Ada Gönüllüleri Derneği
olarak hedefimizdeki proje yaşlılara ve
yürüme zorluğu çeken vatandaşlarımıza
yönelik. Amacımız onlar için bir golf
arabası almak. Golf arabamız iskelede
bulunacak ve ihtiyacı olan yaşlıların nakli
için servislerine sunulacak. Bu ve buna
benzer ihtiyaçlarımızın karşılanması için
6 Ağustos 2010 tarihinde bir konser
düzenliyoruz. Konser biletlerinin geliriyle
Adalar’ımıza daha nice güzellikler
sağlayabileceğimizi biliyoruz. Tüm
adaseverleri Turing Cafe’de düzenlenecek
bu konsere ve sonrasındaki kokteyle
bekliyoruz” dedi. Konserde master
programını Yale Üniversitesi’nde
tamamlayan ve doktorasını New York
Devlet Üniversitesi’ne bağlı Stony Brook
okulunda yapan, yurt dışında çeşitli
festivallere katılarak ödüller kazanan violist
Sıla Eser’in sahne alacağı öğrenildi. (Nilgün
Pala)

Ada tekneleri Boğaz’da

Çevre duyarlığı olan yüzlerce örgütün,
kurum ve kuruluşun oluşturduğu

Türkiye Çevre Kozası ve Türk Boğazları
Gönüllüleri’nin çağrısı üzerine yüzlerce
tekne, başta tankerler olmak üzere Boğaz
trafiğini protesto etmek üzere 13 Haziran
Pazar günü Paşabahçe-Beykoz koylarında
toplandı. 

İstanbul ve çevresindeki su ürünleri
kooperatifi üyeleri, özel tekneler çeşitli
limanlardan Boğaz’a doğru hareket ettiler.

Adalar’dan da çok sayıda teknenin
katıldığı eylem çok renkli görüntülere
sahne oldu.

Dünyanın en işlek suyolu olan İstanbul ve
Çanakkale boğazlarında 200’ü son on yılda
olmak üzere 50 senede 700 kaza meydana
geldi. Yüzbinlerce ton petrol denize aktı,
yüzlerce de can kaybı oldu. Deniz canlıları
büyük zarar gördü.

Eylemcilerin çeşitli pankartlar astıkları,
tiflört ve şapkalar giydikleri eylem Boğaz’da
atılan bir turla sona erdi. (Gündüz Mutluay)

haberler
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Adalar Belediyesi’nin yaptırdığı ahşap
baraka birkaç yer değiştirdikten sonra

sabit yerini buldu. Sahile yerleştirilen
baraka Heybeliada Gönüllüleri’nce turizm
danışma bürosu, Adalarla ilgili kitaplar ve
hediyelik el işleri satış yeri olarak
düzenlendi. 19 Haziran’da yapılan aylık
genel toplantıdan sonra küçük bir törenle
faaliyete geçen barakada derneğin birkaç
dilde bastırdığı Heybeliada broşürleri ve
T-shortlar ilgi gördü.

Derneğin aylık toplantısında Ada’nın
çeşitli sorunları ve çözüm yolları tartışıldı.
Kurucu yönetim kurulu katılımcılara
bugüne kadar yapılan çalışmalar hakkında
bilgi verdi. Temmuz ayında yapılacak
kongrede yeni yönetim kurulunun
seçilece€i aç›kland›. (Gündüz Mutluay)

AİHM, Büyükada’daki Rum
Yetimhanesi’nin Rum Patrikhanesi’ne

devredilmesine karar verdi. Avrupa İnsan
Hakları Mahkemesi (AİHM),
Büyükada’daki Rum Yetimhanesi’nin Rum
Patrikhanesi’ne devredilmesine ve
Türkiye’nin Patrikhane’ye manevi
tazminat olarak 6 bin avro (12 bin TL),
mahkeme masrafları için de 20 bin avro
(yaklaşık 40 bin TL) ödemesine karar
verdi.

Büyükada’da, 19. yüzyılın sonunda otel
olarak inşa edildikten sonra 1902’de Rum
Ortodoks Patrikhanesi’nin denetimi
altında Rum Yetimhanesi’ne dönüştürülen
yapı, dünyanın ilk çok katlı ahşap yapısı
olmanın yanı sıra Avrupa’nın en büyük
ahşap yapısı özelliğine sahip.

Yargıtay’ın verdiği kararla 1962’de
boşaltılan bina, bugüne kadar metruk
halde kaderini bekliyordu. Rum Ortodoks
Patrikhanesi, 2005’te AİHM’e binanın
iadesi için Türkiye aleyhinde dava açtı.

Rum Patrikhanesi’nin avukatı Kezban
Hatemi, NTV’ye verdiği demeçte,
Türkiye’nin Patrikhane’nin tüzel kişiliğini
tanımadığına işaret ederek “AİHM’in
verdiği bu kararın Patrikhane’nin tüzel
kişiliğinin tanınması açısından önem
taşıdığını” söyledi ve “yanlış hesap
AİHM’den döndü” dedi.

Devlet Bakan› Egemen Bağış, NTV’ye,
bu yönde bir kararı beklediklerini,
binanın uluslararası bir çevre enstitüsüne
dönüştürülmesi konusunda Patrikhane ile
anlaşmaya varıldığını kaydetti.

Başbakan Recep Tayyip Erdoğan, Mayıs
ayında Atina’da Yunanistan Başbakanı
Yorgo Papandreu’yla yaptığı ortak basın
toplantısında, Rum Patrikhanesi’ne ilişkin
konunun uluslararası yargıya yansıdığını,
gerekçeli kararın gelmesinin ardından
Yetimhane’yi teslim etmeye hazır

olduklarını Fener Rum Patriği
Bartholomeos’a aktardığın söylemişti.

Türkiye’nin Rum Yetimhanesi hakkında
çıkan karara itiraz için 90 günlük süresi
bulunuyor. AİHM’in bu kararı, Vakıflar
Genel Müdürlüğü idaresinde bulunan diğer
gayrimüslim mallarının geleceği açısında da
önem taşıyor. (Çi€dem Öztürk -
bianet.org)

Resimlerinde tema olarak ada
manzaralarına yer veren ve kendisini

‘ada ressamı’ olarak tanımlayan Büyükadalı
Ayşegül Bayraktar, suluboya ve akrilik
ağırlıklı çalışmalarını 22-27 Haziran
tarihleri arasında Adalar İlçe Halk
Kütüphanesi’nde sergiledi. Sanatçının
Ada’nın sokaklarını, tarihi yapılarını,
vapurlarını, hayvanlarını ve çiçeklerini
resmettiği eserleri beğeniyle izlendi.
İstanbul Üniversitesi Kimya Fakültesi’nden
mezun olan ancak stilistlik ve desen eğitimi
alarak kendisine eğitiminden farklı bir
kariyer yolu çizen Bayraktar, 2002 yılından
itibaren resme yönelerek ders almaya
başladı. Halen Sait Günel atölyesinde
suluboya ve akrilik çalışmalarına devam
eden Bayraktar, bugüne kadar karma ve
kişisel birçok sergide eserlerini sergiledi.
(Nilgün Pala)

haberler
A‹HM: Rum yetimhanesi Patrikhane’ye devredilsin

‘Ada Ressam›’n›n sergisi

Heybeliada Gönüllüleri
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Heybeliada Gönüllüleri aylık toplantılar›n› yaz
mevsime uygun olarak çay  bahçesinde yaptı.
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“Bu toplum vicdanını, aklını ve adalet
duygusunu yitirdi” serzenişleri

aras›nda bir şeyler yapabilmek için kafa
patlattığımız günlerde ezber bozan
trajikomik bir olayın kahramanı olmak
beni bir hayli sarstı… Yaklaşık üç aydır
oturduğum evimden çıkmam isteniyordu.
Gerekçeler ise nerdeyse dudak
uçuklat›yor, “Ha’di canım, bu çağda?
İstanbul’un orta yerinde? Hem de
Adalar’da! Bu kesinlikle şaka olmalı…”
diyerek, “Gülsem mi, ağlasam mı?”
diyerek isyan ediyorsunuz. 

Evin asıl sahibi 90 yaşındaki Mehmet
Dede, ancak evi vekaletin kendinde
olduğunu söyleyen oğlu Yaşar Bey’den
tutmuştum. Geçtiğimiz hafta Yaşar Bey’in
kızı beni arayarak “Dedem sizin evden
çıkmanızı istiyor” dediğinde çok şaşırdım.

Nedenini sorduğumda aldığım yanıtlarsa
daha da flafl›rt›c›, tam bir facia idi.

Neden annemle yaşamıyormuşum,
neden çocuklarım benimle kalmıyormuş,
eve misafirimlerim geliyormuş, eve erkek
giriyormuş…. mufl… mufl… mufl…
İnanamadım. 

Namusu iki bacak arasında gören, az
kullanılmış beyin sahibi insan(!)lar
kendilerini bir şeylerin kanaat önderi
sanarak ahlak zabıtalığına soyunuyorlar.
Kadınsan başına bir çoban lazım!
Düşünemez, üretemez, yaşayamazsın… 

Dedeyle konuşmaya çalıştım, ancak
nafile. Akli dengesinin yerinde olmadığını
anlamak için uzman olmaya gerek yok.
Bana diyor ki “Mahkemeye vereceğim
fuzuli işgalden, masrafları da sizden
alacağım.” Sanki kapılarını kırıp içeri
girmiflim. 

İnanamıyorum düştüğüm duruma. Nasıl
bir şeydir anlamadım, öyle şaşkınım ki…
Torunları ve çocukları da “Babam ne
derse o olur” diyerek sıyrılıyorlar işin
içinden. Ve benden 15 gün içinde evi
boşaltmamı istiyorlar.

Ev bulmama yardım edeceklermifl.
Kamyon parasını vereceklermiş. Bu iş
tatsızlaşmadan çıkmamı istemeyi de ihmal
etmediler. Durum budur son haliyle… 

Peki, şimdi benim mağduriyetimin
hesabını kim verecek? Sadece kadın
olduğum ve ayaklarımın üzerinde hiç
kimseye muhtaç olmadan durmamın
bedeli bu mudur? 

Sadece kadın olduğum için yaşam
alanımın sınırlarla çevrilmesi hangi ahlak
ve vicdana sığar? 

Ben ulusal bir kanalda çalışan bir kadın
olarak, İstanbul’un orta yerinde bunu
yaşıyorsam, Anadolu’daki kadınların halini
varın siz düşünün… (Nesrin Aksu -
nesaksu@gmail.com)

Heinrich Böll Stiftung Derneği Adalar
Belediyesi’nin desteği ve işbirliği ile 4

Temmuz 2010 Pazar günü Heybeliada’da
Serap Yağız & Suların Uğultusu
toplulu€unun yer alacağı bir konser
düzenliyor. 

Konser Heinrich Böll Stiftung
Derneği’nin 3-8 Temmuz 2010 tarihinde
Heybeliada’da düzenlediği ‘İklim
Değişikliği, Akıllı Enerji Politikaları ve
Nükleer Enerji’ başlıklı yaz okulu
kapsamında gerçekleşecek.

Heybeliada iskelesinde verilecek
konserde Serap Ya€›z (vokal), Taner
Öngür (elektrik ve akustik gitar, vokal,
bas), Ahmet Süngü (elektrik gitar, bas)
Ceyhan Tütüncü (davul) sahne alacaklar.

Yaln›zca güneş enerjisinin sahne için
gerekli kaynak olarak kullanılacağı konser
herkese açık ve giriş ücretsiz. (Esra Koç)

haberler
Heybeliada’da trajikomik bir tehcir giriflimi Günefl enerjisi ile 

günefl flark›lar›
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Heybeliada’da çarfl›dan
Refah Şehitleri Caddesi’ne

do€ru gelirken, antikacı Zafer
Bey’in dükkânının hemen
yanındaki Ev’den’i bilmiyor
olabilirsiniz, ama güzel sahibesi
Emine Yılmaz’ı mutlaka
tanımalısınız. 

Gerçek bir doğa sevdalısı,
dostlarının “yeşil parmaklı”
diye andığı, yeşil dostu Emine
Yılmaz, dört ayaklı dostlarımı-
za da düşkün. Ama onun asıl
öne çıkan özelliği organik ta-
rımla uğraşıyor olması. Orga-
nik tarım zor iş; büyük sabır
istiyor, çok özveri gerektiriyor. 

Emine Hanım ekolojik yaşam
kültürünün Adalar’da
yaygınlaştırılması fikrinden yola
çıkarak hiç tarım ilacı, suni
gübre, yabancı tohum, sentetik
ürün kullanmadan, hiçbir
canlıya zarar vermeden
bahçesinde mevsimine göre

çeşit çeşit sebze ve meyveler
yetiştiriyor. İlçenin tüm
adalarında kendi bildiği yerlerde
yetişen sayısız şifalı otu her
mevsim, sanki evini konuklarına
açar gibi sevinçle, gözlerinde
ışıltılarla karşılıyor. Üstelik bu
bilgisini ilgi duyan herkesle
paylaşmaya hazır. En iyi
kocayemişler nerededir, hangi
adanın karabaşotu, hangi
çalının kuşkonmazı daha
güzeldir, koç mantarlarını hangi
havada aramalısınız, iyi bilir.
Onunla komşuluk etmiş
olanların bahçesinde,
saksısında, daha ötesi, doğayla
iletişiminde Emine Hanım’ın
öyle ya da böyle bir katkısı
mutlaka vardır. 

Emine Yılmaz’ın elinden
gelenler yalnızca bunlar değil.
Yetiştirdiği sebze ve meyvelerle
tadına doyulmaz soslar,
reçeller, marmelatlar, turşular
yapıyor. Geçen yıl, daha çok da
dostlarının ısrarıyla, İşgüzar
Sokağı 34/B’deki bu dükkânı
açmış. Şimdi o tadına doyulmaz

domates, biber, patlıcan
soslarını; benzersiz limon,
turunç, gelincik, karabaşotu,
dağ çileği, acı biber (yanl›fl
okumad›n›z, ac› biber)
reçellerini; turşularını, enfes
tatlılarını, pastalarını,
likörlerini Adalıların beğenisine
burada sunuyor. 

Yolunuz düşerse bir uğrayın.
Heybeliada’nın bu özgün
organik ürünlerini görün, hiç
değilse Emine Yılmaz’la tanışın. 

Bir gün geçerken size de
uğrar belki. Cebinden bir avuç
ayçiçeği tohumu çıkarıp “Gel
bunları şuraya ekiverelim”  der.
Belki siz de “Nasıl olacakmış,
öyle ekivermek” şaşkınlığıyla
bakarsınız ona. Belki, çok
geçmeden sizin de kapınızın
önünde, bahçenizde, saksınızda
boyunuzu aşıp masmavi göklere
doğru serpilen o sapsarı,
güzelim çiçekler bitiverir. Sizin
de gözlerinize o söze
dökülemeyen ışıltıdan bulaşır
belki. Mutlu olursunuz…
(Aydan Elâ Uluhan)

haberler

ADALI (Ayl›k yerel dergi)

Sahibi: Adalar Vakf› ‹ktisadi ‹flletmesi ad›na
Aykut Mutlu (ADALAR VAKFI Yönetim Kurulu
Baflkan›)

Yay›n Yönetmeni: Halim Buluto€lu
Sorumlu Yaz› ‹flleri Müdürü: Esra Koç
Kapak Foto€raf›: Korhan Atay
Yayıma hazırlayan: Mehmet A. Arıduru
Yay›n ve Vak›fla iletiflim:

23 Nisan Caddesi 14 Büyükada
Telefon 0216 382 5280 - 0216 382 7686 
Faks 0216 382 5290 
E-posta halim@ekinyazim.com 

koc_esra@hotmail.com
İnternet www.adalar-istanbul.org 
Y›ll›k abonelik tutar› 48.- TL

Bask›: GM Matbaacılık ve Ticaret A.Ş.
Bas›m tarihi: Temmuz 2010

TEMMUZ 2010,
Say›: 76 Fiyat› 4.- TL 

76. say›ya katk›da bulunanlar
(soyadlar›n›n abece s›ras›yla):
Adalar Belediyesi, Metin
Ad›sönmez, Gökhan Akçura,
Nesrin Aksu, Bilgin Aral, Mehmet
Avni Ar›duru, Korhan Atay, Zafer
Ataylan, Bercuhi Berberyan, Halim
Buluto¤lu, Sosi C›ndoyan, Avedis
Hilkat, Cengiz Kahraman, Deniz
Koç, Esra Koç, Turgut Kuli, Vahe
Lusarar, Gündüz Mutluay, Müfit
Özdefl, Çi¤dem Öztürk, Cengiz
Pala, Nilgün Pala, Fatma Deniz
fiahin, Ahmet Tanr›verdi, Necmi
Tanyolaç, Aydan Elâ Uluhan.

Ev’den lezzetler
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